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درآمد مالیاتی در سال جاری
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سرمقاله

هدایت منابع به سمت 
ساخت مسکن

در حال حاضــر دولت باید 
تمرکز و منابع خــود را بر 
پرداخت تسهیلات ساخت 
مسکن در کشور قرار دهد تا 
شاهد رونق و افزایش تولید در این حوزه باشیم. بازار 
مسکن نیازمند افزایش تولیدات در حوزه ساخت 
وساز است تا بازار به سمت رونق هدایت شود اما در 
حال حاضر بازار برای بهبود وضعیت نیازمند تزریق 
منابع مالی به سمت ساخت مسکن هستیم. دولت 
باید تمرکز خود را بر حوزه ساخت مسکن بیشتر 
کند و اگر تسهیلات خرید مسکن هم پرداخت می 
کند باید به صورت دو مرحله ای تا قابل انتقال به 

سازنده باشد از...

 فرشید ایلاتی، کارشناس 
مسکن
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خودداری از واردات 
محصولات تولیدی 

دانش بنیان ها 

تسهیلات نوسازی بافت فرسوده 550 میلیون تومان شد

افزایش وام نوسازی بافت فرسوده
صفحه3
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رشد  پایه  پولی کاهش  یافت 
کاهش   رشد   نقدینگی 

بانک   مرکزی:

معاون علمی رییس جمهــور گفت: با توجه به 
تحولات ســاختاری در معاونت علمی و تغییر 
رویکرد در بنیاد ملی نخبگان زمینه و بستر لازم 
برای نقش آفرینی هر چه بیشــتر نخبگان در 
عرصه پیشرفت فراهم شده است. روح الله دهقانی 
فیروزآبادی با اشاره به اینکه سیزدهمین همایش 
ملی نخبگان، فرصت مبارکی بود تا به رســم هر 
ساله، همراه با جمعی از نخبگان و استعدادهای برتر 
کشور، توفیق دیدار با رهبر معظم انقلاب اسلامی 
را بیابیم، اظهار کرد: مقام معظم رهبری که به واقع 
هدایتگر و حامی اصلی جنبش علمی خیره کننده 
دو دهه اخیر ایران هستند در فرازهایی از سخنرانی 
خود در این نشســت با اشاره به ثمرات ارزشمند 
جهش علمی کشور که از دو دهه قبل آغاز شده، 
تاکید کردند که نباید به نتایج این حرکت مغرور 
و از مســابقه علمی جاری در دنیا غافل شد بلکه 
نخبگان و مراکز علمی کشــور باید خود را برای 
یک خیز جدید و فصل تازه ای از تحرک مبتکرانه 
علمی آماده کنند. معاون علمی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیان رئیس جمهور افــزود: معظم له با 
ضروری خواندن تقویت شرکت های دانش بنیان 
به عنوان یکی از عوامل مهم پیشــرفت کشور 
و جلوگیری از مهاجــرت نخبگان بر خودداری 
کامل دستگاه های دولتی از واردات محصولات 
مشابه خارجی تولیدات شرکت های دانش بنیان 
تاکید کردند. وی با اشاره به هشدار حکیمانه مقام 
معظم رهبری مبنی بر عدم غفلت از مسابقه علمی 
جهانی و استفاده از فرصت تاریخی »خواستن و 
توانستن پیشرفت« در کشور، خاطرنشان کرد: 
تاکید ایشان بر ضرورت شروع فصل جدیدی از 
تحرک نوآورانه در عرصه علم و فناوری کشــور 

نشان از تیزبینی و اشراف...

اجتماعی

مدیرکل تجهیزات و ملزومات پزشکی سازمان 
غذا و دارو با اشــاره به ســاماندهی قیمت پایه 
ارزی برخی اقلام، از کاهش قیمت ۵۰ درصدی 
ســمعک و صرفه جویی ارزی ۹ میلیون دلاری 
در سال جاری خبر داد. جلال غفارزاده با اشاره 
به فعالیت ۲هزار شــرکت تولیــدی تجهیزات 
پزشکی در کشــور اظهار کرد: ۴هزار خط تولید 
در این شرکت ها فعال هستند؛ همچنین ۶ هزار 
و ۲۰۰ شــرکت توزیعی تجهیزات نیز در کشور 

فعالیت دارند.
وی با اشــاره به راه اندازی برنامه حل مشکلات 
تولید در اداره کل تجهیزات پزشــکی سازمان 
غذا و دارو اظهار کرد: در ایــن برنامه واحدهای 
تعطیل و نیمه تعطیل شناســایی و موانع تولید 
با حضور مستمر در شــهرک های صنعتی رفع 
می شود. مدیرکل تجهیزات پزشکی سازمان غذا 
و دارو همچنین با اشــاره به برنامه بدون واسطه 
برای رشــد تولید نیز گفت: در ایــن برنامه در 
راستای تحقق شعال سال و رشد تولید به حضور 
مستمر در استان ها پرداخته و ضمن حمایت از 
نمایشــگاه های منطقه ای دغدغه ها و انتقادات 

تولید کنندگان از نزدیک شنیده می شود.

مدیرکل تجهیزات پزشکی ســازمان غذا و دارو 
در ادامه بــا بیان اینکــه فراخوان های متعددی 
جهت کاهش قیمت هــای ارزی و مهار تورم از 
سوی این اداره کل صادر شــده است، گفت: در 
نتیجه یکــی از این فراخوان ها قیمت ســمعک  
۵۰ درصــد کاهش پیــدا کــرد. همچنین در 
نتیجه این فراخوان تعــداد ۵۱ هزار و ۵۰۰ عدد 
ســمعک با قیمت ۳ میلیون و ۳۹۰ هزار دلار با 
همان کیفیت مطلوب تأمین شــد درحالیکه در 
سال های اخیر ۱۰۰ هزار سمعک با ۱۶ میلیون 
دلار تأمین شــده بود، که در پــی این فراخوان 
 بیش از ۹ میلیون دلار صرفه جویی ارزی حاصل 

شده است.
بنابر اعلام روابط عمومی سازمان غذا و دارو، وی 
تأکید کرد: برنامه  ریزی جهت رشد ۳۰ درصدی 
تولیدات تجهیزات پزشــکی در کشور طی سال 
جاری انجام شــده و در این راستا زمان بررسی 
پرونده با صدور بخشــنامه رشــد تولید جهت 
حمایت از تولیدکننــدگان به ۴۰ درصد کاهش 
یافته است. لازم به ذکر است که اقلام پیشرفته 
پزشکی از جمله ونتیلاتور و مانیتور به بیش از ۳۵ 

کشور دنیا صادر می شود.

رییس سازمان ثبت اسناد و املاک از ارائه سالانه ۱۲۰ 
میلیون خدمت ثبتی در کشور خبر داد. حسن بابایی 
رییس سازمان ثبت اسناد و املاک در جلسه شورای 
عالی قوه قضاییه، با اشاره به تصویب طرح انتزاع این 
سازمان از قوه قضاییه و الحاق به وزارت دادگستری 
طی هفته گذشته در مجلس شورای اسلامی، اظهار 
کرد: ماهیت اجرایی کارکردهای ثبتی بالاخص در 
صدور اســناد که از طرف نمایندگان مجلس مطرح 
شد، از این حیث محل ایراد است که صدور سند، یک 

فرآیند مهندسی و قضایی است.
ابتدا لازم است برای تعیین حدود و موقعیت عرصه 
مدنظر، برداشت های هوایی و زمینی و سپس تطبیق 
و مستندسازی انجام و در نهایت محصول این کار فنی 
به انضمام مستندات و مدارک مالکیت در هیأت های 
تعیین تکلیف یا ساماندهی با حضور قضات منتخب، 
مورد بررسی و رسیدگی قرار گیرد که در صورت احراز 
مالکیت و کفایت مدارک، متعاقب صدور رأی، سند 
صادر می شود؛ حضور قاضی در هیأت از باب تشخیص 
و تثبیت مالکیت و حساسیت موضوع و جلوگیری از 
منازعات و اختلافات آتی اســت؛ امروز بیش از ۷۰۰ 
مقام قضایی در هیأت های تعیین تکلیف و ساماندهی 
در سراسر کشــور نقش مهمی در احراز مالکیت ها و 

صدور اسناد ایفا می کنند.
وی با بیان اینکه دخالت و نقش قضات در واحدهای 
ثبتی منحصر به صدور اســناد نیست، تصریح کرد: 
از دیگر اقدامات مهم واحدهای ثبتی، اجرای اسناد 

است که نقش مهمی در کاهش ورودی مراجع قضایی 
دارد؛ پرونده های متشکله مربوط به وصولی معوقات 
بانکی و دیون اشخاص، مستلزم شناسایی، توقیف و 
مزایده اموال است که در این فرآیند اعتراضات مربوط 
به توقیف، شمول مستثنیات، نحوه مزایده، اعتراض 
ثالث، ممموع الخروجی و بسیاری از موارد دیگر، در 
هیأت نظارت مرکب از دو قاضی تجدیدنظر و یک عضو 
ثبتی، مورد بررسی قرار می گیرد؛ همچنین اعتراضات 
به آرای هیأت نظارت، در شورای عالی ثبت مرکب از 
دو قاضی دیوان عالی کشور و یک عضو ثبتی، رسیدگی 
می شوند لذا فرآیند اجرا هم مانند فرآیند صدور سند، 

امری قضایی است.
بابایی در ادامه گفت: »عــدم اتمام حدنگاری« یکی 
دیگر از اســتدلالات نمایندگان مجلــس در انتزاع 
سازمان ثبت اسناد و املاک از قوه قضاییه بوده است؛ 
صرف نظر از موانع قانونی در اجرای کامل قانون حدنگار 
که مراتب آن بارها و بارها به صورت مکتوب به اطلاع 
کمیسیون های مجلس رسیده است، لذا سازمان ثبت 
اسناد و املاک فراتر از برنامه ششم توسعه به تکالیف 
خود عمل کرده اســت؛ آنچه تکلیف سازمان ثبت 
در برنامه ششم توسعه بود، حدنگاری ۱۱۴ میلیون 
هکتار از عرصه های ملی بود که خوشــبختانه امروز 
۱۳۴ میلیون هکتار از عرصه هــای ملی حدنگاری 
شده و بیش از ۲۰ میلیون هکتار از اراضی کشاورزی با 
رشد ۱۰ برابری نسبت به سنوات گذشته، حدنگاری 

شده است.

متولی سینمای کشــور بزرگترین دغدغه خود را 
توسعه سینما در استان های مختلف و شهرستان ها 
عنوان کرد و از شــیراز به عنوان یکی از مهم ترین 
پایگاه های سینمای کشــور نام برد. نشست رئیس 
سازمان ســینمایی کشــور با فعالان، هنرمندان 
ســینمایی و فیلمسازان اســتان فارس در سینما 

فرهنگ شیراز برگزار شد.
در این نشست، ابتدا چند تن از فعالان حوزه فیلم 
و ســینما به بیــان مشــکلات و دغدغه های خود 
پرداختند. حرف هایی که گاهی با لحن نسبتا تند هم 
بیان شد که نشــان دهنده جدی بودن فیلمسازان 
این استان در راستای اهدافشان بود. رئیس سازمان 
سینمایی کشور نیز به ابراز همذات پنداری با فعالان 

سینمای فارس پرداخت.
محمد خزاعی گفت: سال ها در عرصه های مختلف 
فیلمسازی فعالیت کرده ام و به کلیه دغدغه هایی که 
در این جلسه مطرح شد، واقف هستم. تلاش هایی 
در زمینه رفع این دغدغه ها انجام شده و با تمام توان 
این مسیر را هم ادامه خواهیم داد. صحبت هایی که 
در این نشست مطرح شد، همگی از سر دلسوزی و 
در جهت رشد و توســعه فضای فیلمسازی استان 
بود. من و همکارانم هم عــزم جدی داریم که برای 

پیشرفت شهرستان ها گام های مهمی برداریم.
وی با بیان اینکه شیراز هنرمندان بسیار زیادی دارد 
و به همین جهت تفاوت زیــادی با بخش زیادی از 
شهرها و استان های کشــور دارد، گفت: قطعا این 
مساله در توزیع امکانات و زیرســاخت ها باید مد 
نظر قرار گیرد. نمی توان شیراز و فارس را با این همه 
سابقه خوب و نیروی انســانی برجسته، با خیلی از 

نقاط دیگر کشور مقایسه کرد.
خزاعی در ادامه به هدفش از سفرهای استانی اشاره 
کرد و گفت: زمانی که این ســفرها را آغاز کردیم، 
خیلی از همین اهالی هنر و سینما به ما می گفتند 
دنبال چه چیزی هســتید؟ از شهرستان ها به هیچ 
نتیجه ای نمی رســید! اما من همیشــه گفته ام که 
گوهرهای سینما در همین شهرستان ها هستند. اگر 
قرار است پوست اندازی کنیم و استعدادهای جدید 
را شکوفا کنیم، باید به سراغ استان های دیگر برویم. 
اگر تاکنون فیلمسازی در شهرستان ها رشد نکرده، 
برای این است که زمینه های توسعه برایشان فراهم 
نشده و نتوانسته اند خود را نشان بدهند. هنرمندان 
باید به تهران می آمدند تا پیشرفت کنند. اما ما باید 
این وضعیت را تغییر دهیم. باور من این است و قول 
می دهم در حد بضاعتی که داریم، از جریان سینمای 

استانی حمایت کنیم.
رئیس سازمان سینمایی کشــور همچنین گفت: 
برای نخستین بار، میزان بودجه تعیین شده برای 
شهرســتان ها در زمینه تولید آثار سینمایی، بیش 
از تهران مقرر شــده اســت، ۷۰ درصد بودجه به 
شهرستان ها اختصاص داده شده است و ۳۰ درصد 

به تهران. البته آن ۷۰ درصد هم رقم زیادی نیست و 
باید بین تمامی استان ها تقسیم شود.

خزاعی افــزود: به عنوان یک فیلمســاز می گویم 
اتفاقــات خوبی نســبت به دوره های گذشــته در 
سینمای کشــور در حال رخ دادن است. در حوزه 
فیلم ســازی از سال گذشــته شــرایط عادلانه را 
فراهــم کردیم. فراخــوان دادیم تا همــه ثبت نام 
کنند. ۵۰۰ نفر ثبت نام کردنــد و ۸۰ نفر برگزیده 
شــدند و پروانه کارگردانی گرفتند، کــه بیش از 
۵۰ نفر آن ها شهرســتانی بودند. همچنین مساله 
مهم تهیه کنندگان را نیز می خواهیم حل کنیم و 
تهیه کنندگان شهرستان ها می توانند مجوز بگیرند، 
به شــرطی که در اســتان خود کار کرده و بخش 
عمده ای از عواملشــان هم از اهالی همان اســتان 

باشند.
وی با بیان اینکه سینمای ایران در جهان اسلام مکان 
اول را در اختیار دارد و در کل جهان هم رتبه ای بین 
دهم تا دوازدهم را داراست، گفت: متاسفانه با وجود 
این ظرفیت بالا، ما در زمینه توسعه فضای سینمایی 
خیلی عقب افتاده ایم. تا قبل از ورود بنده به سازمان 
سینمایی، ما تنها ۵۷۰ سالن سینما داشتیم که رقم 
بسیار ناچیزی است. من قول داده ام که تا شهریور 
سال ۱۴۰۴ که مدت تصدی بنده به پایان می رسد، 
تعداد سالن ها را به یک هزار ســالن برسانیم که تا 

همین الان ۲۳۰ سالن ساخته شده است.
خزاعی همچنیــن به یکی از مصوبات مهم ســفر 
استانی ریاســت جمهوری اشاره کرد و گفت؛ برای 
اولین بار بود که در سفر استانی هیئت دولت، شاهد 
یک مصوبه بزرگ در حوزه سینما بودیم. بر اساس 
این مصوبه، هر شــهری که بیش از صــد هزار نفر 
جمعیت داشته باشد، با بودجه دولتی صاحب سینما 
خواهد شد. این اتفاق بسیار بزرگی در حوزه سینما 
خواهد بود که با این مصوبه، اطمینان دارم که به جز 
هزار سینمایی که تا شهریور ۱۴۰۴ خواهیم داشت، 
در دوره دوم ریاست جمهوری نیز هزار سالن دیگر 

نیز به فضای سینمایی کشور اضافه خواهد شد.
رئیس سازمان سینمایی کشور با تمجید از مدیران 
اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی فارس که همواره 
پیگیر دغدغه های سینماگران این استان هستند، 
گفت: امروز پیشــنهادی از سوی مدیرکل فرهنگ 
و ارشاد اسلامی فارس مطرح شــد مبنی بر اینکه 

جشنواره فیلم شیراز راه اندازی شود.
خزاعی حمایــت جدی خود از این طــرح را اعلام 
کرد و افزود: اگر برنامه ریزی های لازم انجام شــود، 
ما نیز با تمام توان حمایت خواهیم کرد. قرار شــد 
که محوریت اصلی فیلم ها هم بحث خانواده باشد، 
چون شیرازی ها به موضوع خانواده خیلی اهمیت 
می دهند. البته موضوعات دیگر هم می تواند به این 
جشنواره ورود کند اما تم اصلی جشنواره، موضوع 

خانواده خواهد بود.

رئیس ســازمان پدافند غیرعامل عنوان کرد: رژیم  
صهیونیستی در فضای مجازی به دنبال آن است تا با 
استفاده از ابزارهایش  جای ظالم  و مظلوم را با هم  تغییر 
دهد بدین صورت که در فضای مجازی فلسطینی ها را 
تروریست و  صهیونیستها را مدافع منافع خود معرفی 

 می کند.
به گزارش تسنیم، ســردار غلامرضا جلالی رئیس 
سازمان پدافند غیرعامل کشور در دهمین همایش 
ملی پدافند غیرعامل طی ســخنانی اظهار داشت: 
ضرورت تشکیل پدافند غیرعامل تشخیصی بود که 
رهبر معظم انقلاب اسلامی در فرمانی آن را به عهده 
ستادکل نیروهای مسلح قرار دادند تا چنین سازمانی 
برای همپایی آمادگی دفاعی در بخش های کشوری 
و لشکری و  مصون سازی زیرساختهای حیاتی کشور 

فعالیت کند.
وی  افزود: قانون مصوب مجلس تلاشش بر این بود تا 
ضعفهایی که در اساسنامه سازمان  پدافند غیرعامل 
داشتیم برطرف شود لذا کمیته ملی پدافند غیرعامل 
به عنوان بالاترین مرجع تصمیم گیری در این  حوزه 
مصوبات لازم را ابلاغ می کند. ســردار  جلالی گفت: 
ضمانت اجرایــی تصمیمات این کمیتــه در قانون 
تعیین شده اســت؛ تصمیمات کمیته ملی پدافند 
غیرعامل با امضای رئیس ســتادکل ابلاغ می شود و 

برای همه دستگاه های لشکری و کشوری لازم الاجرا 
است. وی  اضافه کرد: تعیین تکلیف مسئولیت اجرا 
در دستگاه های ملی به عهده رؤسای دستگاه ها و در 
استانها به عهده استانداران است و پدافند غیرعامل 
دراین خصوص فقط نظارت، هدایت و سیاست گذاری 
را به عهده  دارد؛ فصل جدیدی را با استفاده از قانون و 
ظرفیتهای قانونی تعیین شده می توانیم داشته باشیم.
رئیس سازمان پدافند غیرعامل عنوان کرد: رویکرد 
جاری در پدافند غیرعامل بدین گونه است که نظامات 
و دستورالعمل ها را تصویب و ابلاغ می کند که اجرای 
این  نظامات نقشــه راهی برای پدافنــد غیرعامل و 
دستگاه های مختلف است بنابراین تصمیمات کمیته 
ملی پدافند غیرعامل نقشه راه فعالیتهای این  سازمان 
است لذا باید نظامات پدافند غیرعامل به صورت منظم 

به روزرسانی شود که انجام می شود.
وی افزود: ۱۵ حوزه بــا اهمیت بالا و ۸ حوزه کلیدی 
تعریف شده است که در این رابطه تکالیفی برای تمام 
دستگاه ها مشخص شده است؛ در این دستورالعمل 
مرکز  تنظیم  مقررات و حفاظت از زیرســاخت ها و 
تکالیف ۱۵ حوزه مورد اشاره تعیین شده است بنابراین 
ضمن این  که تکالیف دستگاه ها مشخص شده برای هر 
حوزه تخصصی نیز برنامه خاص آن دستگاه مشخص 

شده است که البته باید به تصویب کمیته ملی برسد.

نماینده مردم مریوان در مجلس شورای اسلامی سفر 
آیت الله رییسی به کردســتان را  منشا خیر و برکت 
خواند،گفت: دولت سیزدهم اراده جدی برای توسعه 
بازارچه های مرزی دارد. شــیوا قاسمی پور در مورد 
سفر آیت الله رییسی به کردستان گفت: در دو سالی 
که دولت سیزدهم بر سرکار آمده، سومین بار است 
که رییس جمهور به استان کردستان سفر می کند، 
این اقدام بسیاری ارزشمندی است و قطعا این سفر 

دستاوردهای خوبی برای مردم استان دارد.
نماینده مردم مریوان در مجلس شــورای اسلامی 
با بیان اینکه در این دور از ســفرهای استانی رییس 
جمهور پروژه هایی که از ســال های قبل مانده بود 
افتتاح خواهد شــد، اظهار داشــت: افتتاح راه آهن 
همدان- سنندج مهمترین پروژه ای است که مورد 
توجه دولت ســیزدهم قرار گرفت و البته این پروژه 
زمانی ارزشمند است که از مرز باشماق عبور کند چون 
این مرز بین المللی است و نزدیکترین مسیر خشکی 
است که ایران را به بندر لاذقیه سوریه متصل می کند 
و دولت باید به این مرز توجه ویژه ای داشته باشد تا 
بخشی از مشکلات کشــور در حوزه صادرات از این 

مسیر رفع شود.
قاسمی پور با بیان اینکه در دولت های گذشته برخی 
سدها در این مناطق افتتاح شد، اما دستاوردی برای 
مردم نداشــته به ســدگاران در مریوان اشاره کرد و 
گفت: ســد خاکی گاران در ۱۵ کیلومتری شــمال 

شرق مریوان واقع شده که ساخت سد در سال ۱۳۸۱ 
آغاز شد و در سال ۱۳۹۲ توسط رییس جمهور وقت 
به بهره برداری رســید، اما عملا کاربردی برای مردم 

نداشته است.
عضو کمیسیون آموزش مجلس اضافه کرد: سد گاران 
می تواند آب شرب و کشاورزی شهرستان مریوان را 
تامین کند که متاسفانه تا کنون این اتفاق نیفتاده بود 
و الان به لطف خدا نزدیک بــه دو هزار ۷۰۰هکتار از 
زمین های این مناطق سد زیر کشت می رود و این 
باعث خوشحالی مردم اســت چون هر هکتار زمین 
برای سه نفر اشتغال ایجاد می کند و می تواند راهکاری 
برای حل مهمترین مشکل و معضل استان کردستان 
یعنی بیکاری باشدو قطعا پیامد های خوبی برای مردم 
عزیز این خطه به همراه دارد. نماینده مردم مریوان 
کردستان سفر آیت الله رییسی به کردستان را منشا 
خیر و برکت خواند،گفت: رویکرد دولت ســیزدهم 
در توجه به مشکلات استان های مرزی به خصوص 
کردستان قابل تقدیر است.هر چقدر هم دولت بتواند 
به مرزها توجه کند به تقویت امنیت در کشور کمک 

کرده است.
قاسمی پور با اشاره به لایحه ساماندهی تجارت مرزی 
و کولبری گفت: با تصویب این لایحه و رویکردی که 
دولت در این خصوص دنبال کرد و در مجلس هم به 
تصویب رسید حتما اتفاقات خوبی در منطقه می افتد 
و رونق اقتصادی برای مردم مرز نشین را به همراه دارد.

صرفه جویی ارزی ۹ میلیون دلاری با کاهش قیمت سمعک

ارائه سالانه ۱2۰ میلیون خدمت ثبتی در کشور

رژیم  صهیونیستی به دنبال تغییر جای ظالم  و مظلوم است

اراده جدی دولت برای توسعه بازارچه های مرزی 

سياسیفرهنگی 

تاکید بر ساخت و توسعه سالن های سینما



اقتصاد2
ایران

۱۲۳ شــرکت دولتــی از 
زیان دهی خارج شد

وزیر اقتصاد با اشــاره به انتشار صورت های مالی 
۱۰۰۰ شرکت  دولتی، گفت: ۱۲۳ شرکت دولتی 
از زیان دهی خارج شــده اســت. ســید احسان 
خاندوزی با اشــاره به وعده دولت سیزدهم برای 
افزایش شفافیت شرکت های دولتی، اظهارداشت: 
موفق شدیم اطلاعات ۱۰۰۰ شــرکت دولتی را 
منتشــر کنیم. وی افزود: در ابتــدای آغاز به کار 
دولت ســیزدهم میزان اطلاعات منتشر شده از 
شرکت های دولتی صفر بود و هیچ اطلاعات شفافی 
منتشر نمی شد اما سال اول فعالیت دولت سیزدهم 
اطلاعات ۳۰۰ شرکت و سال دوم ۱۰۰۰ شرکت 
منتشر شد و ما امیدواریم تا پایان اسفند ماه ۱4۰۲ 

حدود ۲ هزار شرکت دولتی را منتشر کنیم.
وزیر اقتصاد امکان نظارت عمومی و افزایش انضباط 
مالی و پاسخگویی شرکت های دولتی را از مزایای 
انتشــار صورت های مالی عنوان کــرد و گفت: با 
اقدامات نظارتی، در ســال گذشــته 48 شرکت 
زیان ده دولتی به شرکت های سودده تبدیل شدند.

وی تصریح کرد: علاوه بر این در دو سال اخیر ۱۲۳ 
شرکت دولتی از زیان انباشــته خارج و سودآور 
شدند؛ 8۳ شرکت دولتی نسبت به سال های قبل 
سودده تر شدند و ۱۲۳ شرکت بیش از 5۰ درصد 
افزاشی سودآوری داشــتند. این نشان می دهد 

مدیریت شرکت های دولتی بهبود یافته است.

تامین سوخت صنعت سیمان 
برای رفع نیاز مسکن ملی

دبیر انجمن صنفی کارفرمایان صنعت ســیمان 
کشور گفت: پنج میلیون و ۶۰۰ هزار تن سیمان 
در نیمه نخست امسال تولید شده است که نسبت 
به مدت مشابه سال گذشته، رشد ۱۲ درصدی را 
نشــان می دهد. »علی اکبر الوندیان« امروز )سه 
شنبه( در جمع خبرنگاران اظهار داشت: در ۶ ماه 
امسال ۳٩ میلیون تن کلینکر )یکی از مواد اولیه 
تولید سیمان( تولید شده است که نسبت به مدت 

مشابه سال گذشته رشد نشان می دهد.
وی افزود: در نیمه نخست امســال 4.۱ میلیون 
تنی کلینکر و ۲.5 میلیون تن سیمان صادر شده 
است که در هم سنجی با پارسال به ترتیب کاهش 
۲۰ درصدی و رشد ۲۰ درصدی داشته است. دبیر 
انجمن صنفی کارفرمایان صنعت سیمان کشور با 
اشاره به اینکه تقاضای سیمان در نیمه دوم امسال 
رو به افزایش است، گفت: این تقاضا برای ساخت 
مسکن در طرح نهضت ملی است که ماهانه بیش از 

۲ میلیون تن درخواست وجود دارد.
وی ادامه داد: برای تأمین این میزان سیمان باید 
سوخت و انرژی مورد نیاز تامین شود تا آمادگی 
تولید را داشته باشــیم، ضمن اینکه نیاز مصرفی 
کشور پنج میلیون تن در ماه است که ۱۲ درصد 
رشد داشته است. به گفته الوندیان، در صورتی که 
انرژی و سوخت تامین شود ماهانه هفت میلیون تن 

تولید سیمان خواهیم داشت.
وی با بیان اینکه صنعت سیمان برای تولید نیازمند 
تامین سوخت و گاز است، گفت: اکنون برای تامین 
سوخت و مازوت سختگیرانه تر عمل می شود و 

موانع بزرگی ایجاد شده است.
دبیر انجمن صنفی کارفرمایان صنعت ســیمان 
کشــور عنوان کرد: تامین سوخت نیاز به حمل و 
نقل دارد که مشــکلات در این عرصه مانع اصلی 
تولید شده اســت، ضمن اینکه شرکت پالایش 
پخش می تواند از نزدیک ترین پالایشگاه سوخت 
این صنعت را تامین کند، همچنین بســیاری از 
شــرکت های تولید ســیمان از تکمیل مخازن 
ســوخت خود بازمانده اند. وی خاطرنشان کرد: 
یکی دیگر از مشــکلات این صنعت پایین بودن 
کیفیت مازوت است. اگر مازوت استاندارد باشد 
آلودگی هوا ایجاد نمی شــود این در حالی است 
که به خاطر نداشــتن کیفیت مناســب مازوت، 
شاهد افزایش مصرف سوخت هستیم و در نتیجه 
 جرایم آن برای شــرکت های تولیدی ســیمان 

صادر می شود.
الوندیان با اشاره به اینکه ۶ شرکت تولیدی سیمان 
از مصرف مازوت ممنوع شده اند، گفت: این شرکت 
ها ســرمایه گذاری برای مخازن ذخیره ســازی 
کردند، اما به علت قرار گرفتن در محدوده شهرها از 

استفاده مازوت منع شده اند.
وی بیان داشت: دغدغه تولیدکنندگان، تامین بازار 
سیمان اســت در ۶ ماه ابتدایی امسال از ظرفیت 
خود استفاده کرده و در بورس، سیمان مازاد عرضه 
کردیم که این امر به خاطر توجه به تامین انرژی 
بود. اکنون با نزدیک شدن به فصل سرما و احتمال 
محدودیت های تامین گاز و با وجود تقاضای تامین 
سیمان برای مسکن ملی، نیازمند تامین انرژی این 

صنعت هستیم.

اخبار

رشد دوازده ماهه نقدینگی 
کاهش قابل توجهی یافته 
و از 4۲.8 درصد در مهرماه 
۱4۰۰ به ۲۶.٩ درصد در 
شهریور ماه ۱4۰۲ رسید. 
به گزارش روابــط عمومی بانک مرکــزی؛ پس از 
انتشار گزیده آمارهای اقتصادی مربوط به خردادماه 
سال ۱4۰۲ در سایت بانک مرکزی، مطالب و تحلیل

هایی در برخی از جراید و رسانه های کشور در زمینه 
تحولات متغیرهای پولــی در مقطع مذکور مطرح 
شده است که بعضا با واقعیت  های رخ داده در این 
حوزه همخوانی نداشته و مشخصا تفسیر ناصحیحی 
از روند و دلایل تحولات پایه پولی ارائه نموده است.

البته، در این زمینه بانک مرکزی پیشتر توضیحات 
لازم در خصوص دلایل افزایش پایه پولی طی ماه

های اخیر را به انحاء مختلف به اطلاع عموم رسانده 
اســت. علی  ایحال، در ادامه نکاتــی در خصوص 
تحولات اخیر متغیرهــای پولی و همچنین برخی 

از آمارهای مقدماتی در این زمینه ارائه می  گردد.
بررسی تحولات رشــد پایه پولی حاکی از آن است 
که این متغیر در یک سال گذشته به دنبال اجرای 
سیاســت های افزایش نسبت ســپرده قانونی، روند 
صعودی را طی نمــوده و در فروردین ماه ۱4۰۲ به 
رقم45.۰ درصد رســیده است. البته در ادامه سال 
جاری، از رشــد پایه پولی قدری کاسته شده و در 
پایان شهریورماه ۱4۰۲ به رقم 4۲.۰ درصد تنزل 

یافته است. 
در خصوص تحولات پایه پولی و رشد بالای آن در 
یک سال اخیر لازم است که به روند تحولات نسبت 
سپرده قانونی در دوره مذکور توجه گردد. از اواسط 
ســال ۱4۰۱، بانک مرکزی در جهت دستیابی به 

هدف رشد نقدینگی تعیین شده با پیگیری جدی 
سیاســت کنترل مقداری رشــد ترازنامه بانکها و 
موسســات اعتباری و جریمه بانک های متخلف از 
طریق افزایش نسبت ســپرده قانونی و همچنین 
افزایش ۰.5 واحد درصدی نســبت سپرده قانونی 
بانک های تجاری اقدامات موثری را در جهت کنترل 
و کاهش قدرت خلق پول بانکها و در نهایت کاهش 

رشد نقدینگی انجام داد.
در این میان به واســطه ناترازی برخی از بانک ها و 
موسســات اعتباری و نیاز آنها به ذخایر برای تادیه 
ســپرده قانونی نزد بانک مرکزی بدهی بانک ها به 
بانک مرکزی و متعاقبا رشد پایه پولی افزایش یافت. 
درواقع با افزایش نسبت ســپرده قانونی و کاهش 
ضریب فزاینده نقدینگــی در عمل ضمن کاهش 
قدرت خلق پول بانکها، دو ســمت ترازنامه بانک 

مرکزی منبسط شده )افزایش بدهی بانکها به بانک 
مرکزی و در سوی دیگر افزایش سپرده قانونی بانک 
ها نزد بانک مرکزی( و پایه پولی افزایش یافته است. 
نکته ای که باید در تحلیل متغیر پایه پولی در دوره 
اخیر به آن توجه داشت آن است که انبساط رخ داده 
در دو سمت ترازنامه بانک مرکزی به واسطه افزایش 
نرخ سپرده قانونی، در عمل پول جدیدی را به اقتصاد 
تزریق ننموده است و این امر بر خلاف حالتی است 
که بانک مرکزی با تزریق ذخایر به بانکها، در نهایت 

رشد نقدینگی را منبسط می نماید. 
نکته دیگری که ملاحظه می شود بعضا در رسانه  ها 
و جراید نسبت به آن بی توجهی صورت می  گیرد 
و اهمیت آن نادیده انگاشته می  شود، دستاور مهم 
کاهش رشــد نقدینگی در دوره اخیر می  باشــد. 
نقدینگی به عنوان مجموع کل ســپرده هایی که 

توســط نظام بانکی ایجاد شــده و در دست آحاد 
اقتصادی قرار دارد، متغیری اســت که می تواند به 
تقاضای موثر و افزایــش قیمت ها در اقتصاد منجر 
شــود و در واقع مهمترین متغیــر در کنترل تورم 

محسوب می شود.
در این خصــوص آمارهــا حاکی از آن اســت، به 
دنبال تدوین و اجرای برنامــه پولی و تعیین هدف 
رشــد نقدینگی برای ســالهای ۱4۰۱ و ۱4۰۲، 
در کنار پیگیری جدی سیاســت کنترل مقداری 
رشد ترازنامه بانک ها و جریمه بانک های متخلف 
از حــدود تعیین شــده از طریق افزایش نســبت 
سپرده قانونی، رشد دوازده ماهه نقدینگی کاهش 
قابل توجهی یافتــه و از 4۲.8 درصــد در مهرماه 
 ۱4۰۰ بــه ۲۶.٩ درصد در شــهریور مــاه ۱4۰۲

 رسیده است.
البته، ناگفته نماند که تحولات پایه پولی و اجزای 
آن همواره مورد توجه بانک مرکــزی بوده و بانک 
مرکزی کنترل و مدیریت رشــد پایــه پولی را در 
چارچوب برنامه پولی و دستیابی به رشد نقدینگی 
هدف مورد توجه داشته اســت. همچنین، انتظار 
می رود در صورت ثابت ماندن نسبت سپرده قانونی 
عملکردی، رشــد پایه پولی در ماه  های آتی روند 

کاهشی را تجربه نماید.
در خصوص تحولات اجزای نقدینگی نیز ملاحظه 
می  شود رشد پول به عنوان بخش سیال تر نقدینگی 
طی ســال جاری  کاهش قابل ملاحظه ای را ثبت 
نموده است، به  طوری که رشــد دوازده ماهه پول از 
۶5.۲ درصد در پایان سال ۱4۰۱ به 4۰.۶ درصد در 
پایان شهریورماه ۱4۰۲ کاهش یافته است. ضمن 
آنکه، انتظــار می  رود این متغیر نیــز در نیمه دوم 
سال جاری هم راســتا با کاهش فضای نااطمینانی 
موجود در اقتصاد کشور و ثبات یافتن بازار ارز، ارقام 

پایین تری را ثبت نماید.

رشد پایه پولی به ۴۲ درصد کاهش یافت

کاهش نرخ رشد نقدینگی

کاهش تعــداد مقرری بگیران 
بیمه بیکاری 

بر اســاس گزارش ها تعداد مقرری بگیران بیمه 
بیکاری در سال گذشــته کاهش یافته و در میان 
استان های کشور، تهران در صدر دریافت مقرری 

بیمه بیکاری قرار دارد.
بیمه بیکاری یکی از حمایت های اجتماعی است که 
سازمان تامین اجتماعی بر اساس آن مکلف است با 
دریافت حق بیمه بیکاری مقرر به کارگران مشمول 
قانون بیمه که به طور غیر ارادی بیکار و از ســوی 
ادارات تعاون، کار و رفاه اجتماعی معرفی شده اند، 

مقرری بیمه بیکاری پرداخت کند.
بیمه شدگانی که به دلیل بروز حوادث قهریه و غیر 
مترقبه از قبیل سیل، زلزله، جنگ، آتش سوزی 
و... بیکار شوند، می توانند از مقرری بیمه بیکاری 
استفاده کنند. همچنین بیمه شــدگانی که به 
علت تغییرات ساختار اقتصادی واحد مربوطه به 
تشــخیص وزارتخانه ذیربط و تأیید شورای عالی 
کار، بیکار موقت  شناخته شــوند، بیمه بیکاری 
دریافت خواهند کرد. بیمه بیــکاری به کارگران 
مشــمول قانون کار و تابع قانون تامین اجتماعی 
تعلق می گیرد و بر اساس آن کارفرما مکلف است 
سه درصد از مزد کارگر را به صندوق بیمه بیکاری 

واریز کند.
بر اســاس گزارش مرکز برنامه ریزی و اطلاعات 
راهبردی وزارت کار، در ســال ۱4۰۱ تعداد کل 
مقرری بگیران بیمه بیکاری ۱۷5 هزار و ۳٩۱ نفر 
بوده که از این تعداد ۱۱۱ هــزار و 458 نفر مرد و 
۶۳ هــزار و ٩۳۳ نفر زن هســتند.تعداد مقرری 
بگیران بیمه بیکاری در سال ۱4۰۱ نسبت به سال 
۱4۰۰ که ۱8۶ هزار و 4۲۲ نفر بوده کاهش پیدا 

کرده است.
در بین استان های کشور، تهران با 4۶ هزار و 4۳٩ 
نفر و پس از آن اصفهان و خراسان رضوی به ترتیب 
بیشترین تعداد مقرری بگیران بیمه بیکاری را به 
خود اختصاص داده اند. مقرری بیمه بیکاری مبلغی 
است که ماهانه به مقرری بگیران پرداخت می شود 
و میزان و مدت استحقاق بهره مندی از آن بر اساس 
سابقه پرداخت حق بیمه بیکاری و متوسط مزد، 
حقوق یا کارمزد روزانه کارگر مشمول بیمه بیکاری 

مشخص می شود.
پیشتر علی حسین رعیتی فرد ـ معاون روابط کار 
وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی از کاهش تعداد 
مقرری بگیران بیمه بیکاری در دو ســال دولت 
ســیزدهم خبر داده و گفته بود: در تیرماه ۱4۰۰ 
تعداد مقرری بگیران بیمه بیکاری ۲۷۰ هزار نفر 
بودند که شهریورماه ســال ۱4۰۰ به ۲4۰ هزار 
نفر کاهش پیدا کرد و تا تیرمــاه ۱4۰۲ نیز ۱۷۶ 
هزار نفر بیمه بیکاری دریافت کردند. آنطور که وی 
گفته این کاهش آمار نشان می دهد تلاش های دو 
سال گذشته باعث شده تعداد مقرری بگیران بیمه 
بیکاری به دلایلی از جمله بازگشت به کار یا کاهش 

اخراج و تعدیل نیرو کاهش پیدا کند.

واردات برنج هندی ۴۰ درصد 
کاهش یافت

وزارت بازرگانــی و صنعت هنــد از کاهش 4۰ 
درصدی واردات برنج این کشــور توسط ایران و 
رشــد ۶۳ درصدی صادرات فرآورده های نفتی 
ایران به این کشور در 8 ماهه نخست سال جاری 
میلادی خبر داد. جدیدترین آمار منتشر شده از 
سوی وزارت بازرگانی و صنعت هند نشان می دهد 
کل مبادلات تجاری این کشور با ایران در 8 ماهه 
سال جاری میلادی به یک میلیارد و ۲۳۷ میلیون 

دلار رسیده است.
مبادلات تجاری ایران و هند در 8 ماهه ۲۰۲۳ با 
افت ۳۱ درصدی نسبت به مدت مشابه سال قبل 
مواجه شده است. کل مبادلات تجاری دو کشور در 
8 ماهه سال ۲۰۲۲ بالغ بر ۱ میلیارد و ۷٩۱ میلیون 
دلار اعلام شده بود. بر اساس این گزارش صادرات 
هند به ایران در 8 ماهه ســال جــاری میلادی با 
کاهش 4۱ درصدی نســبت به مدت مشابه سال 
قبل مواجه شــده و به 8۱۰  میلیون دلار رسیده 
است. هند در 8 ماهه نخست سال قبل ۱ میلیارد 

و ۳84 میلیون دلار کالا به ایران صادر کرده بود.
اما واردات هند از ایران در 8 ماهه امسال با رشد 5 
درصدی مواجه شده و به 4۲۷ میلیون دلار رسیده 
است. هند در مدت مشابه سال قبل 4۰۷ میلیون 

دلار کالا از ایران وارد کرده بود.
برنج و میوه مهم تریــن کالاهای صادراتی هند به 
ایران در 8 ماهه امسال بوده است. هند در این دوره 
544 میلیون دلار برنج و ۳4 میلیون دلار میوه به 
ایران صادر کرده اســت. صادرات برنج هندی به 
ایران در این دوره با کاهش 4۰ درصدی نسبت به 
مدت مشابه سال قبل مواجه شده است.  هند در 
8 ماهه سال قبل ٩۱۳ میلیون دلار برنج به ایران 

صادر کرده بود.
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رئیس کل ســازمان امور مالیاتی کشور در آیین 
اعطای احکام بازرســان موضوع ماده ٩۱ قانون 
مدیریت خدمات کشــوری گفت: مبارزه با فرار 
 مالیاتــی اولویت اصلی ســازمان امــور مالیاتی

 است.
به گزارش فارس، ســید محمدهادی سبحانیان 
رئیس کل ســازمان امور مالیاتی کشــور در این 
آیین که با حضور حجت الاســلام محمد جعفر 
منتظری رئیس دیوان عالی کشــور و همچنین 
مدیران و بازرسان موضوع ماده ٩۱ قانون مدیریت 
خدمات کشوری این سازمان برگزار شد، با تبیین 
سیاســت ها و رویکردهای نظام مالیاتی و برخی 
اقدامات، دستاوردها و فعالیت های در دست اقدام 
ســازمان، گفت: انتظار و توقع از نظام مالیاتی به 
دلیل توفیقات خوب در وصولی و مالیات ســتانی 
عادلانه و نظایر آن بالا رفته و این مسئولیت ما را در 
تامین منابع مالی دولت سنگین تر از قبل می نماید 
که با تلاش و اهتمام ویژه کارکنان جبهه اقتصادی 

تاکنون موفقت آمیز بوده است.
معاون وزیر امور اقتصادی و دارایی با اشاره به اینکه 
تلاش جهادی همکاران در اجرای مسئولیت ها و 
وظایف سازمانی به ویژه وصول درآمدهای مالیاتی 
مثمر ثمر بوده اســت، افزود: در هفت ماهه سال 
جاری بالغ بر 4۲5 هزار میلیــارد تومان وصولی 
داشتیم که نســبت به دوره مشابه سال گذشته با 
رشدی 5۷ درصدی توام بوده و نسبت به بودجه 

مصوب ٩۷ درصد محقق شده است.
سبحانیان در ادامه با تاکید براینکه رویکرد نظام 

مالیاتی بر گســترش چتر مالیاتی است، تصریح 
کرد: در راســتای اجرای این سیاســت، از محل 
مبارزه با فرار مالیاتی و معوقات در ســال جاری 
بالغ بر ۲5 هزار میلیارد تومان وصول شده است. 
همچنین بیش از یک میلیون و ٩۷۰ هزار مودی 
جدید شناسایی شده که تاکنون پرونده مالیاتی 

نداشته اند.
وی تکریــم مودیــان را یکــی از راهبردهــای 
اصلــی نظام مالیاتی برشــمرد و افــزود: اگر می 
خواهیم نظــام مالیاتی به هــدف اصلی خود که 
وصول عادلانــه مالیات اســت نائل شــود، باید 
تکریم مودیان را ســرلوحه خود قــرار دهیم. در 
همین راســتا و به منظور حل و فصل مشــکلات 
و مســایل مالیاتی مودیــان با اســتقرار بیش از 
۱۶۷۷ میز خدمــت در بازار و میادیــن اصلی و 
 مراکز پرتردد شــهرها به این سیاست جامه عمل

 پوشانده ایم.
رئیس کل ســازمان امور مالیاتی کشور در بخش 
دیگری از ســخنان خود به اهمیت اجرای قانون 
پایانه های فروشــگاهی پرداخــت و گفت: این 
سازمان تکالیف خودش را بطور کامل انجام داده 
و عزم جدی برای اجرای کامل این قانون را دارد. 
البته لازمه موفقیت این طرح ملی، مشــارکت و 
همکاری دیگر دســتگاه ها و نهادهای حاکمیتی 

است.
در ادامه این آیین نیز رئیس دیوان عالی کشور با 
تاکید بر لزوم مبارزه با فراریان مالیاتی و مساعدت 
با تولید کنندگان در نظام مالیاتی، گفت: دستگاه 

قضا برای مبارزه قاطع با کسانی که با فرار مالیاتی 
حقوق عامــه را تضییع می کننــد در کنار دولت 

ایستاده است.
حجت الاسلام والمسلمین منتظری رئیس دیوان 
عالی کشور در آئین اعطای احکام بازرسان موضوع 
ماده ٩۱ قانون مدیریت خدمات کشــوری که با 
دعوت دکتر سید محمد هادی سبحانیان رئیس 
کل سازمان امور مالیاتی کشــور در این سازمان 
برگزار شد، مســئله اول امروز کشور در ارتباط با 
اداره جامعــه را اقتصاد دانســت و گفت: به دلیل 
همین اهمیت، چندین سال متوالی مقام معظم 
رهبری نیز موضوع اقتصاد را، مســئله پایه ای و 

اساسی کشور اعلام کرده اند.
 وی با بیان اینکه بخش قابل توجهی از اقتصاد به 
مالیات بر می گردد که جزء وظایف اصلی سازمان 
امور مالیاتی اســت، بیان داشــت: مالیات منبع 
اصلی تامین هزینه جاری دولت اســت و بسیاری 
از خدمات عمومی که در کشور انجام می شود از 

محل درآمدهای مالیاتی است. 
وی افزود: در بسیاری از کشــورهای دنیا مالیات 
منبع اصلی تامین درآمدهای کشورها است اما در 
کشور ما به صورت تاریخی نفت مهمترین منبع 
تامین درآمدهای دولت بوده اســت که به دلیل 
اینکه منابع نفتی متعلق به آیندگان است و باید 
هزینه توسعه زیرساخت های کشور شود، این امر 

یک خسارت بزرگ برای کشور بود. 
حجت الاسلام والمســلمین منتظری با یادآوری 
فرازی از خطبه حضرت علــی )ع( در فرمان نامه 

خطاب به مالک اشتر و تاکید بر اهمیت، حساسیت 
و ظرافت این بخش از خطبه ایشان، اظهار داشت: 
حضرت امیر در این بیانات صلاح مالیات، مالیات 
دهندگان و محل اســتفاده مالیات را مورد توجه 

قرار داده است. 
رئیس دیوان عالی کشور با تاکید بر لزوم شناسایی 
راه های برخورد با حیله گــران و فراریان مالیاتی 
بیان داشــت: متاســفانه برخی از کســانی که 
درآمدهای کلان دارند انواع حیله ها را به کار می 

برند تا از پرداخت مالیات فرار کنند.
وی ادامه داد: نظــام مالیاتی باید با اســتفاده از 
ظرفیت های قانونی به ســراغ کســانی برود که 
درآمدهــای کلان دارند و اقدام به فــرار مالیاتی 
می کنند و از آن طرف به کســانی کــه به دلیل 
مشکلات اقتصادی و یا تحریم دچار مشکل شده 

اند مساعدت مالیاتی کند.
رئیس دیوان عالی کشــور، ارتباط بین دســتگاه 
قضا و نظام مالیاتی کشور را مناسب ارزیابی کرد 
و گفت: جرم انگاری از فرار مالیاتی راه را بر مبارزه 
قاطع با کسانی که با لطایف الحیل مختلف به دنبال 
فرار هستند باز کرده است و عدالت نیز اقتضا می 
کند برای احقاق حقوق ملت و دولت جلوی آنها را 
گرفت که دســتگاه قضا در این امر در کنار دولت 

ایستاده است.
گفتنی است در انتهای مراســم، احکام صادره از 
سوی رئیس کل سازمان امور مالیاتی به بازرسان 
موضوع ماده ٩۱ قانون مدیریت خدمات کشوری 

از سوی ایشان اعطا شد.

مجری طرح گندم وزارت جهاد کشاورزی از عبور 
خرید تضمینی گندم از ۱۰ میلیــون و ۳8۰ هزار 
تن در کشور خبر داد. ســهراب سهرابی در جلسه 
ســتاد زراعت آذربایجان شــرقی که در مجتمع 
شهید کســایی تبریز و با حضور معاونان، مدیران 
استانی و شهرستانی جهاد کشــاورزی آذربایجان 
شرقی برگزار شد، گفت: آذربایجان شرقی با خرید 
تضمینی 4۳۶ هزار تن رتبه هشتم کشور را در خرید 
تضمینی گندم به خود اختصاص داده است که در 
این استان نسبت به سال گذشته ۶۰ درصد و نسبت 
به دو ســال قبل بیش از ۳۶۰ درصد افزایش خرید 

رقم خورده است.
وی افزود: این موفقیت در سایه لطف خدا و تلاش 
کشاورزان و اســتفاده از تجربیات کارشناسان در 
استفاده از کودهای شیمیایی بوده و باید این افزایش 
استمرار داشته باشد. وی ادامه داد: در حوزه بذر و 
کشت مکانیزه نیز توفیقات خوبی حاصل شد و در 
زمینه کشت مکانیزه نیز نقش ستاد اجرایی فرمان 
امام)ره( بسیار پر رنگ اســت و آذربایجان شرقی 
نیز رتبه اول کشور در اجرای طرح جهش تولید در 

دیمزارها را کسب کرده است.
سهرابی، توجه ویژه به مکانیزاسیون و توسعه ماشین 
آلات و ادوات کشاورزی را ضروری دانست و افزود: 

توسعه ماشین آلات می تواند چندین سال در حوزه 
کشــاورزی تاثیرگذار باشــد بنابراین مدیران باید 
برای تخصیص اعتبار مکانیزاســیون همت لازم را 

داشته باشند.
وی از عملکرد مناسب در حوزه کنترل بیماری ها 
و علف های هرز در ســال زراعی گذشته خبر داد و 
گفت: سال جاری یکی از بهترین سال های زراعی 
در خصوص کنترل آفت سن است. وی گفت: از ۱۰ 
میلیون تن گندمی که بــه صورت تضمینی خرید 
شده است، نزدیک به چهار میلیون تن از دیمزارها 
تامین شده که نشــان می دهد طرح جهش تولید 
در دیمزارها نقش زیــادی در افزایش تولید گندم 

داشته است.
مجری طرح گندم وزارت جهاد کشــاورزی اظهار 
کرد: از ســال ۱۳۶8 که خرید تضمینی گندم در 
کشور آغاز شده است، ۳4 سال می گذرد و در این 
مدت تنها 8 ســال میزان خرید تضمینی بیش از 
۱۰ میلیون تن بوده اســت و کمترین بارشــی که 
در این هشت سال اتفاق افتاده است نیز مربوط به 
سال گذشته بود که این مساله نشان دهنده نقش 

اقدامات فنی در افزایش میزان تولید است.
وی، میزان مصرف کود اوره در هر هکتار برای گندم 
آبی را ۲۶۰ کیلوگرم، میزان مصرف کود فسفات را 

۳5 کیلوگرم در هکتار و کود پتاسه را چهار کیلوگرم 
در هکتار دانست و گفت: مهمترین مشکلی که در 
زمینه زراعت در کشــور وجــود دارد، کم مصرفی 
کودها است که این مساله تولید را در مزرعه کاهش 
می دهد و گیاه نسبت به تنش ها و بیماری ها حساس 

می شود.
ســهرابی ادامه داد: در دیمزارها میــزان مصرف 
کــود اوره ۱۲۰ کیلوگــرم در هکتــار و میــزان 
مصرف کود فســفات ۱4 کیلوگرم در هکتار است 
بنابراین در آذربایجان شــرقی کمبود اســتفاده 
از کود فســفات و پتاس مشهود اســت. باید برای 
اســتفاده از ایــن کودها به میــزان اســتاندارد، 
آموزش های لازم داده شــده و اطلاع رسانی شود. 
وی، وضعیت کشــاورزی جنوب آذربایجان شرقی 
در حوزه مکانیزاســیون را مناســب توصیف کرد 
 و شمال اســتان را نیازمند بهبود وضعیت در این 

حوزه دانست.
وی، کشت گندم روی پشته را یکی از راهکارهای 
افزایش بهره وری دانســت و گفت: تغییر شــیوه 
کشــت در این زمینه می تواند حداقــل دو تن در 
هکتار موجــب افزایش بهره وری شــود و حداقل 
۳۰ درصــد در مصرف آب صرفه جویی می شــود. 
مجری طرح گندم وزارت جهاد کشــاورزی ادامه 

داد: تاکنــون بیــش از ۲۱۰ هزار تن بــذر گندم 
میان کشاورزان توزیع شــده و میزان توزیع بذور 
 گندم تاکنون بیش از دو برابر مدت مشــابه ســال 

گذشته است.
وی بر لزوم توسعه کشــت گندم دوروم در استان 
تاکید کرد و گفت: گندم دوروم قیمت بالاتری دارد 
و نسبت به تنش ها و در برابر بیماری ها نیز مقاوم تر 
است بنابراین برای کشــت آن در اراضی آبی و دیم 

باید برنامه ریزی شود. 
وی، توســعه آبیاری میکرو را یکی از راهکارهایی 
دانســت که می تواند در زمینه کمبود آب کارساز 
باشد و گفت: تغذیه در سیستم آبیاری میکرو بسیار 
موثرتر است. سهرابی بر لزوم آموزش کشاورز محور 
و در مزرعه تاکید کرد و گفت: ترویج با رویه ای که 
در گذشته وجود داشته است با شرایط حال حاضر 

هیچ همخوانی ندارد.
به گزارش روابط عمومی سازمان جهاد کشاورزی 
آذربایجان شرقی، وی در خصوص افزایش کیفیت 
گنــدم نیز گفــت: کیفیــت گندم از ســه طریق 
انتخاب رقم مناســب، تغذیه مناســب و مدیریت 
آفــات کــه مهمتریــن آن ها آفت ســن اســت، 
 افزایــش می یابد و بایــد به ایــن افزایش کیفیت

 استمرار ببخشیم.

افزایش 57 درصدی درآمد مالیاتی در سال جاری

خرید تضمینی بیش از ۱۰ میلیون و ۳۸۰ هزار تن گندم 
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3 بازار

کریم للوی گفت: از خرداد ماه ســال جاری شرکت ملی گاز، تعرفه 
گاز بهای کارخانه های آجرپزی را ۴۰۰ درصد افزایش داده که این 
موضوع باعث ایجاد چالش بزرگی در این کارخانه ها شــده است. 
کریم للوی، رئیس اتحادیه فخاران تهران با بیان مطلب فوق تصریح 
کرد: با ادامه این روند شاهد تعطیلی بسیاری از کارخانه های آجر و 
سفال و به تبع آن بیکاری و مشکل ساخت مسکن در سطح کشور 

خواهیم بود.
وی با ابراز امیدواری از رفع موانع موجود بر سر راه صنف متبوع خود 
خاطرنشان کرد: مسئولان در هیات دولت و وزیران باید فکری عاجل 
برای حل این معضل اتخاذ کنند و ضمــن حمایت از کارخانه های 
آجر و ســفال و بخش تولید از بیکاری این صنف بزرگ جلوگیری 

کنند.
وی با اشــاره به وضعیت بازار فعالان این اتحادیه اظهار کرد: بازار 
تولید و فــروش کارخانه های آجر متاثر از بازار ســاخت وســاز و 
 مسکن اســت که با رکود ســاخت وســاز، این واحدها هم بارکود 

مواجه شده اند.
رئیس اتحادیه فخــاران در مورد مشــکلات ارزی مبتلابه صنف 
گفت: با افزایش قیمــت ارز و دلار خود به خــود هم بهای قطعات 
و لوازم برای دســتگاه های تولید آجر و سفال و هم قطعات ماشین 

آلات )لودر و بولدوزر( و کامیون افزایــش پیدا می کند. همین امر 
باعث می شود برخی برای کاهش هزینه های خود جنس های بی 
کیفیت تولیــد و وارد بازار کنند. وی با بیــان اینکه عدم نظارت بر 
محصولات موجود بازار و جلوگیــری از ورود کالاهای بی کیفیت 
معضل دیگری برای ما محسوب می شود گفت: به عبارتی هم معضل 
 جنس گران و هم بــی کیفیت لطمات جبــران ناپذیری به صنف 

وارد کرده است.
للوی یکی دیگر از چالش های این اتحادیه را درگاه ملی مجوزهای 
کســب و کار برشــمرد و گفت: درگاه مجوزهای ملی باعث نادیده 
گرفتن اتحادیه ها شده و کنترل و نظارت را از دست اتحادیه ها عملا 
خارج کرده  است، کما اینکه وقتی اعضا با مشکل برخورد می کنند از 
دست اتحادیه و اتاق اصناف هم کاری برنمی آید و وزارت صمت هم 
جوابگوی مشکلات موجود نیســت. للوی تصریح کرد: اتاق اصناف 
تهران از سوی دولت و مجلس کمتر دیده شده و باید نقش پررنگ 

تری در کشور داشته باشد.
وی در مورد نقش اتــاق اصناف تاکیــد کرد: قــدرت بالقوه اتاق 
اصناف غیر قابل توصیف اســت؛ ولــی آن طور که باید از ســوی 
دولت و مجلس دیــده نمی شــود. نمونــه آن درگاه ملی صدور 
مجوزهای کســب و کار اســت که اصــلا نباید اتفاق مــی افتاد؛ 

چرا که تاکنون اتاق اصنــاف و اتحادیه ها هزینــه ای برای دولت 
نداشــته و ندارند و اداره آن توســط خود اعضا و اتحادیه ها انجام 
 می شد و لزومی نداشــت که درگاه ملی مجوز برای کاهش هزینه 

ایجاد شود.
رئیس اتحادیه فخاران تهــران در مورد یارانه ها گفت: ســال ۸۹ 
با هدفمنــدی یارانه قرار بــود ۵۰ درصد به مــردم و۳۰ درصد به 
صنایع و کشــاورزی و۲۰ درصد هم به دولــت اختصاص پیدا کند 
که متاســفانه دولت اعلام کــرد ۲۰ درصد بــرای دولت نمی ماند 
و از۳۰ درصــد یارانــه صنایــع و کشــاورزی هم خبری نشــد 
و در آخر بســیاری از مردم هم از لیســت دریافــت یارانه حذف 
 شــدند و الان شــاهد آزاد شــدن و افزایش لحظــه ای قیمت ها 

هستیم.
وی در پایــان در مورد برنامه هــای این اتحادیه گفــت: در هیات 
مدیــره اتحادیه فخــاران در حد توان برای حل مشــکلات تلاش 
می کنیم؛ ولی متاســفانه بیشــتر مشکلات ما دســت دولت بوده 
و در مواردی با مســاعدت بعضی از مســئولان دلســوز حل می 
شــود و در مواردی هم همانطــور لاینحل می مانــد. امیدواریم 
 با کمک اتاق اصناف و مســاعدت بیشــتر دولت ایــن موارد هم 

رفع شود.

عضو کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی به بیان 
توضیحاتی درباره شد ۸ درصدی اقتصادی کشور در 
بهار ۱۴۰۲ و تأثیر به سزای تجارت نفت و گاز در این 

رشد اقتصادی پرداخت.
علیرضا ورناصری عضو کمیســیون انرژی مجلس 
شورای اســلامی در گفت وگو با مهر، درباره رشد ۸ 
درصدی اقتصادی کشــور در بهار ۱۴۰۲ و تأثیر به 
سزای تجارت نفت و گاز در این رشد اقتصادی گفت: 
اخیراً بانک مرکزی ایران و مرکز آمار رشد اقتصادی 
فصل بهار ۱۴۰۲ را منتشــر کردند که طی آن رشد 
اقتصادی با احتساب نفت در بهار امسال ۷.۹ درصد 
بوده اســت. این در حالی اســت که رشد اقتصادی 
 در این بازه زمانی بدون احتســاب نفت، ۶.۱ درصد 

برآورد می شود.
این عضو کمیسیون اقتصادی مجلس در ادامه بیان 
کرد: دولت ســیزدهم راهی را در زمینه بازطراحی 
تجارت انرژی در حوزه نفــت و گاز در پیش گرفته 
که مزیت هــای زیادی برای ما در داخــل و خارج از 
کشور داشــته اســت. ورناصری در ادامه بیان کرد: 
ایران با پیگیری سیاســت خنثی سازی حداکثری 
تحریم های حوزه تجارت نفت و گاز توانســته است 
با رویکرد نوین و بازطراحی اساسی در سیاست های 
 تجارت انرژی خــود به بازارهای جدیــد و غیرقابل 

تحریمی برسد.
این نماینده مجلس یازدهم افزود: تصمیم به ایجاد 
یک باز معماری جدید در حوزه سیاست های تجاری 
بخش انرژی گرفت و از همین رو نیز توانســتیم بعد 

از مدت ها، بدون تکیه بر بازارهای سنتی، بازارهای 
جدیدی برای تجــارت انرژی کشــور ایجاد کنیم 
که این موضوع، مهم ترین نقطــه کلیدی در جهت 
 تبدیل شدن ایران به محور توسعه و رشد اقتصادی

 کشور است.
ورناصــری ادامــه داد: ایــران با تکیه بــر ظرفیت 
شــرکت های نفتی دانش بنیان، علاوه بر صادرات 
خدمات و تجهیزات در حوزه پالایشــگاه های ایران، 
نفت خام خود را نیز به این پالایشــگاه های نوسازی 
شده صادر کرده و تجارت نفت خام خود را گسترش 
داد. این عضو کمیســیون انرژی مجلس ادامه داد: 
دولت و وزارت نفــت متفاوت از قبل وارد شــدند و 

توفیقات خوبی در بخش تجارت نفت و گاز داشتند.
این عضو کمیســیون انرژی مجلــس توضیح داد: 
تمرکز بر بازار ســازی جدید و ایجاد تقاضای جدید 
در بازار بــا تکیه بر فعال کردن ظرفیت مســتهلک 
شده پالایشگاهی در نقاط مختلف دنیا نظیر آفریقا 
و همچنین آمریــکای جنوبی و همچنین حرکت به 
سمت تنوع مبادی صادراتی از طریق بازاریابی نوین 
در زمینه مینی ریفاینری ها شرق آسیا توانسته میزان 
صادرات خود را به رقم بی سابقه ای بعد از آغاز دوباره 

تحریم ها در سال ۲۰۱۸ برساند.
عضو کمیسیون انرژی مجلس ادامه داد: این اقدام در 
از سال گذشته در حوزه داخل هم شروع شده که گام 
بزرگی بوده و باعث توســعه صنعت می شود و باعث 
می شود سرمایه های سرگردان حوزه صنعت هم در 

این حوزه سرمایه گذاری شود.

افزایش ۴۰۰ درصدی گاز بها کمر صنف فخاران را خم کرد

توسعه تجارت نفت و گاز عامل رشد اقتصادی 
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مصطفی دارایی نژاد گفت: با توجه به فراوانی تولید 
میوه های پاییز نسبت به سال قبل، کمبودی در 
عرضه نداریم. مصطفی دارایی نژاد، رئیس اتحادیه 
بار فروشان تهران از آرامش حاکم بر بازار میوه و 
صیفی خبر داد و گفت: با توجه به فراوانی میوه 

های نوبرانه، مشکلی در عرضه نداریم.
او قیمت هرکیلــو خرمالو شــمال را ۱۰ تا ۲۰ 
هزارتومان اعلام کرد و افزود: نرخ کنونی هرکیلو 
خرمالو کن ۳۰ تا ۳۵ هزارتومان، پرتقال شمال 
۱۰ تا ۲۰ هزارتومان، پرتقــال جنوب ۲۵ تا ۴۵ 
هزارتومان، نارنگی ۱۵ تا ۳۰ هزارتومان، انار ۱۰ 
تا ۳۵ هزارتومان، ازگیــل ۶۰ تا ۸۰ هزارتومان، 
کیوی ۲۵ تا ۳۵ هزارتومان و لیموشیرین ۱۸ تا 

۲۷ هزارتومان است.
دارایی نژاد ادامه داد: هم اکنون هرکیلو ســیب 

با نرخ ۱۵ تــا ۳۵ هزارتومان، خیــار ۱۰ تا ۲۵ 
هزارتومان، گلابی ۶۰ تــا ۷۵ هزارتومان، انگور 
۲۰ تا ۳۰ هزارتومان، هندوانه ۵ تا ۷ هزارتومان، 
خربزه ۱۰ تا ۱۵ هزارتومــان و طالبی ۱۰ تا ۱۵ 

هزارتومان در میدان مرکزی عرضه می شود.
رئیس اتحادیه بارفروشــان تهــران نرخ کنونی 
هرکیلو موز هندی را ۴۵ تا ۵۵ هزارتومان، موز 
اکوادور ۵۰ تا ۵۸ هزارتومان، موز پاکستانی ۳۵ 
تا ۴۰ هزارتومان و هرکارتن آناناس ۶ تایی ۸۰۰ 
هزارتومان تــا یک میلیــون و ۱۰۰ هزارتومان 

اعلام کرد.
او گفت: برآوردها حاکی از آن اســت که قیمت 
میوه و صیفی تا پایان آبان نوسانی نداشته باشد. 
هرچند بنابر پیش بینی های قبلی در ابتدای آبان 

۵ تا ۱۰ درصد افزایش یافته است.

نادر بذرافشــان درباره آخریــن وضعیت بازار 
طلا گفت: تغییــرات نرخ ارز و اخبار سیاســی 
خاورمیانه باعث شده بازار جهانی طلا و داخلی 

نوسان داشته باشد.
نادر بذرافشــان، رئیس اتحادیه ســازندگان و 
فروشــندگان طلا و جواهر تهران با اشــاره به 
ادامه رکود تقاضــا در بازار ســکه و طلا اظهار 
داشــت: بازار هیچ گونه التهابی ندارد و تشدید 
تقاضا صورت نگرفته اســت. این نوسان قیمت 
نیز ناشــی از افزایش ۱۰۰ دلاری انس جهانی، 
 تغییرات نرخ ارز و اخبار مربــوط به خاورمیانه 

بوده است.
رئیس اتحادیه ســازندگان و فروشندگان طلا و 
جواهر تهران در توصیه ای به مردم برای ورود به 
بازار در شرایط افزایش قیمت های ناگهانی گفت: 
زمانی که انس جهانی ۱۰۰ دلار افزایش قیمت 
دارد طبیعی است که روی بازار ما نیز اثر بگذارد و 
این نوسان در بازار طبیعی است. بهتر است مردم 

در موج افزایش قیمت ها وارد بازار نشوند؛ بلکه 
صبر کنند زمانی که قیمت ها به ثبات نســبی 
رســید و آرامش به بازار بازگشت مبادلات خود 

را انجام دهند.
وی در پیش بینی از روند قیمت ها در بازار سکه 
و طلا در روزهای آینده نیز گفت: در صورتی که 
بازار جهانی و ارز داخلی نوســان نداشته باشد 
و بحران موجود در خاورمیانه تشــدید نشــود 
احتمالا بین ۱ تا ۵ درصد قیمت ها در نوســان 
خواهد بود که برای بازار طبیعی است با توجه به 
اینکه تقاضا در بازار وجود ندارد نمی توان انتظار 

نوسان چشمگیری داشت.
بذرافشــان همچنین اضافه کرد: حباب ســکه 
روی ۵ میلیون و ۱۵۰ هزار تومان است، قیمت 
ها به نسبت ثبات خوبی دارد و در این مسیر در 
حال حرکت است، قیمت طلا و سکه از نقطه اوج 
کاهش پیدا کرده اما هنوز به قیمت های پیش از 

بحران خاورمیانه نرسیده است.

عضو اتاق بازرگانی ایران و عراق، گفت: هر دلار ۱۶۰۰ 
دینار برای تاجران ایرانی تمام می شود در حالی که این 
رقم برای تاجران دیگر کشورها ۱۳۰۰ دینار و برابر با 
نرخ رسمی عراق است. این اختلاف قیمت تا ۱۵ درصد 
برای تاجر ایرانی قابل تحمل است اما بیش تر از آن کار 
را سخت می کند. سیدحمید حسینی، دبیر پیشین اتاق 
بازرگانی ایران و عراق دلیل ممنوعیت واردات محصولات 
کشاورزی ایران به عراق را افزایش تولید این محصولات 
در عراق اعلام کرد و گفت: عراق بــا هدف حمایت از 
تولید محصولات کشاورزی در داخل واردات شماری 

از محصولات کشاورزی از ایران را محدود کرده است.
وی افزود: جنوب عراق و مناطق بصره و ناصریه همگی 
زمین های کشاورزی را دربرگرفته که در سال های اخیر 
با توجه به حمایت های دولت در تامین آب توفیقاتی در 
پرورش ماهی و کاشت محصولات کشاورزی داشته اند 
و همین کشاورزان به واردات معترض شده اند، به همین 
منظور دولت مرکزی عراق واردات را ممنوع و دولت اقلیم 
کردستان عراق با بالا و پایین کردن تعرفه ها واردات را 

تنظیم می کند.
حسینی ممنوعیت واردات را تنها محدود به فصل هایی 
دانســت که تولید داخلی عراق افزایش پیدا می کند 
و خاطرنشــان کرد: به محض محدود شــدن واردات 
محصولات ایرانی به عراق موجودی داخل کاهش پیدا 

می کند و اندکی بعد تقاضا بار دیگر افزایش می یابد. وی 
تصریح کرد: با این حال، صادرات محصولات کشاورزی 
که آب بر هستند چندان به صلاح نیست. دبیر پیشین 
اتاق بازرگانی ایران و عراق در پاسخ به اینکه موضوعاتی 
همچون آفت زده بودن و غیراستاندار بودن محصولات 
کشاورزی می تواند به ممنوعیت واردات انجامیده باشد 
یا نه؟ گفت: این ایرادها تنها در مورد ســیب درختی 
صادق است اما در مورد محصولات کشاورزی دیگر این 
امر درست نیســت. این عضو اتاق بازرگانی همچنین 
درباره دلایل وضع عوارض بر واردات میلگرد ایرانی به 
عراق گفت: عراق سالانه حدود ۳.۵ میلیون تن میلگرد 
تولید می کند. با این حال میلگرد عراقی توان رقابت با 
محصول مشابه ایرانی را ندارد، بنابراین بر واردات آن ۷۰ 
تا ۸۰ دلار تعرفه گذاشته اند. حسینی اصلی ترین مشکلی 
که در صادرات محصولات ایرانی به عراق وجود دارد را 
نرخ تبدیل ارز برای تاجران ایرانی در این کشور دانست 
و توضیح داد: نرخ تبدیل ارز در عراق برای تاجران ایران 
۲۰ درصد بیشتر از تاجران دیگر کشورهاست. وی افزود: 
هر دلار ۱۶۰۰ دینار برای تاجران ایرانی تمام می شود 
در حالی که این رقم برای تاجران دیگر کشورها ۱۳۰۰ 
دینار و برابر با نرخ رسمی عراق است. این اختلاف قیمت 
تا ۱۵ درصد برای تاجر ایرانی قابل تحمل است اما بیش تر 

از آن کار را سخت می کند.

در حالی برخی همچنان بر لزوم توسعه عمودی شهرها پافشاری 
 می کنند که عده ای از پژوهشگران و صاحب نظران حوزه مسکن 
معتقدند تنها راه بهینه و متناسب با شرایط اقتصادی و جغرافیایی 
کشورمان توسعه افقی و گســترش محدوده شهرهاست. رویکرد 
دولت ســیزدهم در برنامه هفتم توســعه در حوزه بازار مسکن، 
عملیاتی کردن توســعه افقی شهرهاســت. در همین راســتا، 
کارشناسان حوزه مســکن با تاکید بر این نکته که مدل معماری 
و شهرسازی تاثیرات تعیین کننده ای بر روی شهر و ساکنان آن 
می گذارد، تبعات فراگیری توســعه عمودی در سه دهه اخیر را 

مکررا گوشزد کردند.
بر این اســاس، تراکم جمعیتی در شهرهای بزرگ و کلان شهرها 
یکی از مسائل اصلی حوزه مسکن کشور اســت. بالا بودن تراکم 
جمعیت در شهرهای بزرگ کشــور، تبعات مختلفی نظیر پایین 
آمدن زیست شهری و گران شدن شــهر به دنبال دارد. متاسفانه 
با وجود اینکه این عوارض در شهرهای ما مشکل ساز شده است، 
اما برخی فقط به درصد رشد جمعیت در این سال ها، توجه کرده 
و افزایش بعد خانوار را در نظر نمی گیرنــد و بدین ترتیب، تراکم 

موجود در شهرها حتی کلان شهر تهران را مناسب می دانند.
در همین راستا، محمد صالح شکوهی عضو هیات علمی دانشگاه 
علم و صنعت، در رد این اســتدلال و با اشاره به مغالطه آمیز بودن 
مقایســه صورت گرفته، توضیح داد: اینکه توســعه ۷۸ درصدی 
پهنه های سکونتگاهی را در مقابل افزایش ۱۹ درصدی جمعیت 
قرار می دهند، مقایسه صحیحی نیست؛ چرا که اولا توسعه شهرها 
را فقط نسبت به افزایش جمعیت مقایســه کرده اند و تغییر بعد 

خانوار و افزایش خانوار را لحاظ نکرده اند.
این کارشناس حوزه مسکن تاکید کرد: از سال ۸۴ تابه حال بعد 
خانوار تغییر کرده است؛ تعداد خانواده ها ۵۰ درصد افزایش داشته 

است، بنابراین نمی توان ادعا کرد جمعیت تنها ۱۹ درصد افزایش 
پیدا کرده اســت. ثانیا این افزایش گسترش شهرها در کجا اتفاق 

افتاده؟ آیا در کلان شهرها هم این گسترش انجام شده است؟ 
وی افزود: آمار و ارقام مساحت شهرها در ۴۰ سال گذشته نشان 
می دهد که نه تنها مساحت کلان شهرها گســترش پیدا نکرده، 
بلکه کاهش هم یافته اســت. به طوری که تراکــم جمعیتی در 
اهواز از ۳۰ نفر بر هکتار به ۵۶ نفر بر هکتار رســیده است، تراکم 
جمعیتی در اصفهان از ۷۱ نفر به ۱۰۳ نفر بر هکتار رسیده است. 
تراکم جمعیتی مشهد از ۷۶ نفر بر هکتار به ۹۸ نفر رسیده، تراکم 
جمعیتی در کرج از ۴۵ نفر به ۹۸ نفر برهکتار رســیده است، در 
شیراز از ۶۲ نفر به ۷۹ نفر بر هکتار و در قم از ۳۴ نفر به ۹۴ نفر بر 

هکتار رسیده است.
شــکوهی بیان کرد: طرح چنین ادعایی که شــهرها توسعه پیدا 
کرده اند و تراکــم جمعیتی افزایش پیدا نکرده اســت، ابدا حرف 
کارشناسی و دقیقی نیست.  در تهران هم وضعیت چندان متفاوت 
نیست و حتی به مراتب بدتر است؛ محدوده قانونی شهر تهران در 
طرح سال ۱۳۴۷، ۶۵۰ کیلومتر مربع بوده است، اما این مساحت 
در حال حاضر تنها تا ۶۲۰ کیلومتر مربع کاهش پیدا کرده است. 

فارغ از مسئله زمین، آپارتمان سازی نیز یکی از رویکردهای ساخت 
مسکن طی ۳۰ سال گذشته بوده است. بازپخش سریال پدرسالار 
پس از ۳۰ سال و تاکید بر حرکت به ســمت آپارتمان سازی نیز 
بیانگر ان است که در دوره ای متولیان مســکن کشور به ویژه در 
تهران زمینه حرکت به سوی این حوزه را در دستور کار قرار دادند.

در این راستا، حمیدرضا آرامی کارشناس مرکز تحقیقات اسلامی 
مجلس با اشاره به توسعه شهرهای کشور اظهار داشت: وقتی در 
مورد شیوه توسعه شــهرها صحبت می کنیم، در واقع نسخه ای 
در مورد شــیوه زندگی به افراد، خانواده ها و به طور کلی اجتماع 

می دهیم. این مساله عمیقی است و باید به آن توجه کرد. کارشناس 
مرکز تحقیقات اسلامی مجلس گفت: باید ببینیم تجربه های شرقی 
و غربی به ما درباره به کارگیری توسعه عمودی چه می گوید؟ طبق 
بررسی های انجام شده جهانی و به لحاظ جامعه شناسی، اخلاق، 
اجتماع، انسان شناسی و زیبایی شناسی می توان یک تحلیلی ارائه 
کرد که بر اساس آن می توان گفت آپارتمان یک مکروه اجتماعی 
است. آپارتمان در شــرایط اضطرار، تجویز می شود نه در شرایط 

عادی.
وی افزود: طبق پژوهش های انجام شده خواست مردم زندگی در 
خانه های ویلایی است. نظر سنجی که توسط موسسه پژوهشی 
گالوب در سال های ۲۰۱۱ و ۲۰۱۸ انجام شــده به خوبی نشان 
می دهد مردم تمایل چندانی برای زندگی در مرکز شهر نداشته و 
ترجیح آنها زندگی در حومه شهر با کیفیت بیشتر و محل زیسته 

فراخ تر است.
آرامی گفت: جمع مساحت ۶ کشور اروپایی شامل هلند، اتریش، 
انگلستان، اسپانیا، آلمان و ایتالیا از مساحت کشور ما کمتر است. 
مجموع جمعیت این کشــورها یک میلیون و ۵۰۰ کیلومتر و با 
جمعیت ۲۸۰ میلیون نفر اســت در حالی که مساحت کشور ما 
۱میلیون ۶۰۰ کیلومتر اســت. با وجود اینکه مساحت ما بیش از 
این کشورهاست و جمعیت آن ها چندبرابر ماست، اما آمار نشان 
می دهد سرانه های مسکونی کشــور با این کشورها فاصله جدی 

دارد.
کلیه آمارهای مسکن شهری در کشور بیانگر آن است که ایران یک 
کشور بسیار متراکم از منظر بافت شهری نسبت به سایر کشورهای 
جهان است. این در حالی اســت که کمتر از ۰.۵ درصد مساحت 
کشور ایران زیر بار مسکونی سازی رفته و اساس زمین معضلی در 

این حوزه به حساب نمی آید.

بانک مسکن از افزایش وام 
نوســازی بافت فرسوده به 
۵۵۰ میلیــون تومان خبر 
داد. ســود ۱۸۵ میلیــون 
تومان از این وام ۲۳ درصد 
و ســود ۱۸۵ میلیون تومان از محــل اوراق ۲۱.۵ 
درصد اســت. به گزارش تســنیم، بانک مسکن از 
افزایش سقف تســهیلات بافت فرســوده شهری 

خبر داد.
این تســهیلات در محدوده ها و محلات مشمول 
طرح و برنامه های بازآفرینی شــهری به اشخاص 
حقیقی و حقوقی برای احداث واحدهای مسکونی با 
درنظرداشتن هزینه باقیمانده پروژه به ازای ساخت 
هر واحد ۵۵۰ میلیون تومان پرداخت می شــود. 
تسهیلات از ســه منبع تودیعی دولت،منابع بدون 

سپرده بانک و منابع داخلی بانک)اوراق ممتاز(قابل 
پرداخت است.

تســهیلات بافت فرســوده از محل منبع تودیعی 
دولت ۱۸۵ میلیون تومان با نرخ سود صفر درصد، 
منابع بدون سپرده بانک ۱۸۵ میلیون تومان با نرخ 
سود۲۳ درصد و از محل اوراق ممتاز۱۸۰ میلیون 
تومان با نرخ ۲۱.۵ درصد پرداخت می شود. با توجه 
به اینکه در زمان حاضر نرخ هر برگه اوراق حق تقدم 
حدود ۱۰۰ هزار تومان است متقاضیان وام مذکور 
باید ۳۶۰ برگه را خریداری کند که هزینه آن حدود 
۳۶ میلیون تومان اســت. علاوه بر اینکه سود وام 
نوسازی بافت فرســوده از محل اوراق ۲۱.۵ درصد 
است که احتمالا بر تقاضای این نوع وام تاثیرگذار 

خواهد بود.
در مجموع سقف تسهیلات اعطایی برای ساخت یک 
واحد مسکونی در مناطق بافت فرسوده و ناکارآمد 
شــهری۵۵۰ میلیون تومان تعیین شــده است. 

تسهیلات متناسب با پیشرفت پروژه و حداکثر در 
۴ مرحله پرداخت می شــود و ملاک تعیین میزان 
پیشرفت فیزیکی پروژه صرفا گزارش ارزیابی توسط 

بانک و براساس ضوابط و مقررات جاری است.
مجموع دوران مشــارکت مدنی و فروش اقساطی 
تســهیلات طرح قرارداد عاملیت )اعتبار۱۴۰۱( 
حداکثر به مدت ۷ سال)۲ ســال دوران ساخت و 
۵ دوران تقسیط(تعیین شــده است. درخصوص 
قراردادهای منعقد از محل اعتبار سال های گذشته 
ملاک عمل برای واریز مراحل سهم الشرکه،ضوابط 

اعلامی در مقطع انعقاد قرارداد خواهد بود.
اوایل مهرماه امسال جنتی مدیرکل راه و شهرسازی 
استان با یادآوری اینکه وام نوسازی بافت فرسوده در 
شهر تهران ۵۵۰  و در محدوده حرم شاه عبدالعظیم 
حســنی ۶۰۰ میلیون تومان است،گفته بود: سود 
۱۸۵ میلیون از وام مذکور صفر و سود ۳۶۵ میلیون 

تومان آن ۲۳ درصد است.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

تسهیلات نوسازی بافت فرسوده ۵۵۰ میلیون تومان شد

افزایش وام نوسازی بافت فرسوده
کمبودی در عرضه میوه های پاییز وجود ندارد

نوسان بازار داخلی طلا با انتشار اخبار سیاسی

دلیل توقف صادرات محصولات کشاورزی به عراق

توسعه افقی شهرها راه حلی برای مشکل مسکن

هدایت منابع به سمت ساخت مسکن
فرشید ایلاتی، کارشناس مسکن

در حال حاضر دولت باید تمرکز و منابع خود را 
بر پرداخت تسهیلات ساخت مسکن در کشور 
قرار دهد تا شاهد رونق و افزایش تولید در این 
حوزه باشیم. بازار مســکن نیازمند افزایش 
تولیدات در حوزه ساخت وساز است تا بازار به 
سمت رونق هدایت شود اما در حال حاضر بازار 
برای بهبود وضعیت نیازمند تزریق منابع مالی 

به سمت ساخت مسکن هستیم.
دولت بایــد تمرکز خود را بر حوزه ســاخت 
مسکن بیشــتر کند و اگر تســهیلات خرید 
مسکن هم پرداخت می کند باید به صورت دو 
مرحله ای تا قابل انتقال به سازنده باشد از این 
طریق سرعت اجرای پروژه ها و ساخت وساز 

افزایش یابد.
هدایت منابع مالی به ســمت ساخت مسکن 
خود به رشد اقتصادی کمک می کند. زمانی 
که بانک ها به کسب و کارها در بخش تولیدی 
اعتبار می دهند، اساساً منابع مورد نیاز برای 
رشد و توسعه را در اختیار آنها قرار می دهند. 
این امر می تواند منجر به افزایش تولید، ایجاد 
شغل و ســطوح بالاتر فعالیت اقتصادی شود 

که همگی به رشد اقتصادی کمک می کنند.
هدایــت اعتبــارات بانکی به ســمت بخش 
مولــد اقتصاد مــی تواند به بهبــود کیفیت 
اعتبار کمــک کند. هنگامی کــه بانک ها به 
مشــاغل در بخش تولیدی وام می دهند، به 
مشــاغلی وام می دهند که سابقه اثبات شده 
ای در تولید درآمد و ســود دارنــد. احتمال 
 بازپرداخت وام های خود در این کسب و کارها 

بیشتر است 
طبق قانون جهش تولید مسکن باید همواره 
بانک هــا ۲۰ درصد از تســهیلات خود را به 
حوزه مســکن اختصاص دهند امــا در حال 
حاضر شاهد آن هستیم که در این در یک سال 
گذشته بانک ها در این حوزه همکاری چندانی 
نداشــته و کمتر از ۵ درصد تسهیلات به این 
حوزه اختصاص داده شــده اســت. بنابراین 
باید دولت تمرکز خــود را در حوزه پرداخت  
تســهیلات توســط بانک ها افزایش دهد تا 
شــاهد بهبود وضعیت بازار مسکن و افزایش 

تولید مسکن در کشور باشیم.
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فناوری و 
اطلاعات

تبادل دانش در فناوری های نوظهور ایران و عمان
رییس سازمان فناوری اطلاعات ایران گفت: تبادل دانش میان شرکت های توانمند در حوزه 

فناوری های نوظهور از توافق های انجام شده میان وزرای ارتباطات ایران و عمان است.
محمد خوانساری رئیس سازمان فناوری اطلاعات ایران در شبکه اجتماعی ویراستی در 
خصوص ســفر به عمان و برنامه های همکاری های اقتصادی دو کشور در حوزه فناوری 
اطلاعات اشاره کرد و گفت: هفته گذشته همراه دکتر زارع پور به عمان سفر کردیم و در این 

سفر توافق های خوبی جهت گسترش همکاری دو کشور صورت گرفت.
وی افزود:فراهم شدن فرصت های تجاری برای شرکت های ایرانی و تسهیل امکان برگزاری 
جلسات مشترک کسب و کارها در حاشیه نمایشگاه COMEX ۲۰۲۴ عمان از جمله 
توافق های صورت گرفته است. خوانساری ادامه داد: تبادل دانش و تجربه و محصولات، میان 
شرکت های توانمند طرفین در حوزه فناوری های نوظهور از جمله هوش مصنوعی، فین تک 
و دولت هوشمند از دیگر توافق های انجام شده میان وزرای ارتباطات دو طرف است. وی در 
پایان گفت: امیدوارم با اجرایی شدن توافق های صورت گرفته، شاهد رشد همکاری های 

اقتصادی دو کشور در حوزه فناوری اطلاعات باشیم.

20 دستگاه دولت، نخبگان را استخدام می کنند
معاون ســرآمدان بنیاد ملی نخبگان از اعلام فراخوان ۲۰ دستگاه اجرایی برای جذب و 
استخدام نخبگان در آینده نزدیک خبر داد و از دلیل تأخیر این فراخوان گفت. به گزارش 
بنیاد ملی نخبگان، معاون سرآمدان و نخبگان بنیاد ملی نخبگان گفت: علت تعویق در اعلام 
فراخوان جذب در دستگاه های اجرایی، نهایی کردن دفترچه های شغل از سوی ۲۰ دستگاه 

است و به محض نهایی شدن فراخوان اعلام خواهد شد.
یاسین کیخا با اشاره به فراخوان پیش روی بنیاد ملی نخبگان برای جذب حدود ۴ هزار نفر 
در دستگاه های اجرایی گفت: این فراخوان در مقایسه با فراخوان سال گذشته یک تفاوت 
مهم دارد و آن اینکه در فراخوان جدید کد شغل ها مشخص خواهد بود در حالی که سال 
گذشته افراد در زمان ثبت درخواســت خود و بارگذاری رزومه، مشخص نبود برای چه 

دستگاهی درخواست می دهند و فقط برای جذب و استخدام اعلام آمادگی می کردند.
معاون سرآمدان و نخبگان بنیاد ملی نخبگان افزود: همچنین در فراخوان جدید برای هر 
کدشغل، ناظر به سازمان دفترچه شغل تعریف شده است چون ممکن است برخی کدشغل 
ها شرایط خاص داشته باشد یعنی دستگاه ها ممکن اســت علاوه بر شرایط بنیاد، یک 
سری شرایط ویژه و خاصی را برای پذیرش افراد داشته باشند که در این دفترچه گنجانده 
می شود. وی ادامه داد: در فراخوان قبلی بعضاً وقتی فرد به دستگاه معرفی می شد، دستگاه 
مربوطه اعلام می کرد با وجود اینکه رزومه فرد معرفی شده قابل قبول است اما ما شرایط 
ویژه ای داریم و امکان پذیرش نداریم و فرد به سازمان امور اداری و استخدامی برای جایابی 

مجدد عودت داده می شد.
کیخا در ادامه خاطرنشان کرد: با توجه به این موضوع در فراخوان جدید فرد از همان ابتدا 
دفترچه اشتغال دستگاه را مشاهده و براساس آن کدشغل را انتخاب خواهد کرد. وی با بیان 
اینکه در فراخوان جدید ۲۰ دستگاه اقدام به جذب نخبگان خواهند کرد، گفت: آموزش و 

پرورش با یک اختلاف معناداری بیشترین کدشغل و بیشترین سهم را دارد.
وی در پاسخ به این ســوال که آیا دانش آموختگان دانشگاه های خاصی صرفاً مشمول 
تسهیلات جذب در دستگاه های اجرایی هستند؟ گفت: خیر تنها ملاک بنیاد ملی نخبگان 
برگزیده شدن فرد براساس مصوبه فعالیت های آموزشی، پژوهشی، فناورانه، مهارتی و سایر 
فعالیت ها است. کیخا در ادامه تاکید کرد که تمام دانش اموختگان دانشگاه های کشور اعم 
از دولتی و غیردولتی امکان ثبت درخواست را دارند و در صورت برگزیده شدن از تسهیلات 
بهره مندخواهند شد. اجرای طرح جذب نخبگان در دستگاه های اجرایی، تاکنون با تأخیرها 
و مشکلاتی همراه بوده است. به گفته مدیران و مسؤولان بنیاد ملی نخبگان این مشکلات 

ناشی از همکاری ضعیف دستگاه ها با بنیاد بوده است.

وی چت و کسپراسکای در کانادا فلیتر شد
کانادا به دلایل حریم خصوصی و ریسک های امنیتی پیام رسان چینی وی چت و نرم افزار 
آنتی ویروس کسپراسکای را روی موبایل های دولتی ممنوع اما اعلام کرد اطلاعات دولتی 

تاکنون به خطر نیفتاده است.
به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از رویترز، هیات خزانه داری کانادا که بر مدیریت دولتی 
نظارت دارد، در بیانیه ای اعلام کرد: پس از آنکه ارزیابی مدیر ارشد اطلاعات کانادا نشان داد 
پیام رسان متعلق به تنست و اپلیکیشن روسی کسپراسکای سطح ریسک غیرقابل قبولی 

برای حریم خصوصی و امنیت دارند، تصمیم به ممنوعیت آنها گرفته شد.
کسپراسکای ضمن ابراز تعجب و ناامیدی از این تصمیم اعلام کرد این اقدام بدون هشدار 
یا فرصتی برای برطرف کردن نگرانی های دولت توسط شرکت گرفته شده است. در بیانیه 
شرکت آمده است: هیچ شواهدی برای توجیه این اقدامات وجود ندارد. تصمیم مذکور در 
واکنش به اتمسفر ژئوپلتیکی و نه ارزیابی جامع از یکپارچگی محصولات و سرویس های 

کسپراسکای گرفته شده است.
هیات خزانه داری کانادا اعلام کرد هیچ شواهدی از نشت اطلاعات دولتی وجود ندارد اما 
مجموعه روش هایی که اپ ها به کار می گیرند، دسترسی قابل توجهی به محتوای داخل 

دستگاه ها فراهم می کند و ریسک استفاده از آنها کاملا آشکار است.
در بیانیه این سازمان آمده است: تصمیم به حذف و مسدودسازی اپلیکیشن های وی چت 
و کسپراسکای برای تضمین آن گرفته شده که شبکه دولت کانادا و داده های آن ایمن و 

محافظت شده باقی بمانند.
اپلیکیشن های مذکور از موبایل های دولتی حذف می شوند و کاربران اجازه دانلود آنها را 
در آینده نخواهند داشت. کانادا در فوریه سال جاری میلادی به دلایل حریم خصوصی و 

امنیتی مشابه تیک تاک را در دستگاه های دولتی ممنوع کرد.

همکاری معاونت علمی و فدراسیون فوتبال آغاز شد
در پی دستور روح الله دهقانی، معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رییس جمهوری 
مبنی بر ضرورت استفاده از توانایی های علمی کشور و پتانسیل های شرکت های دانش 
بنیان برای حل مسائل اجتماعی از جمله مسائل موجود در ورزش، نشستی با حضور جمعی 
از معاونان و مدیران معاونت و مدیران فدراســیون فوتبال برای توافق بر روی چارچوب 

همکاری های مشترک برگزار شد.
به گزارش مرکز ارتباطات و اطلاع رســانی معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاست جمهوری در این نشست که با حضور مشایخ، معاون توسعه اقتصاد دانش بنیان 
معاونت علمی، محمودی لموکی، معاون حقوقــی و مجلس معاونت علمی، ابراهیمی، 
سرپرست مرکز راهبری ستادهای توســعه اقتصاد دانش بنیان، تاج، رئیس فدراسیون 
فوتبال و ممبینی، دبیرکل فدراسیون فوتبال در محل فدراسیون برگزار شد، طرفین بر 

همکاری مشترک در زمینه فوتبال تاکید کردند.
در این جلســه مدیران فدراســیون فوتبال اعــلام آمادگی کردند کــه از توانایی های 
شــرکت های دانش بنیان در تامین تجهیزات و امکانات مورد نیاز ورزشکاران استفاده 
 کرده و زمینه را برای توسعه اقتصاد دانش بنیان در این حوزه و حل مسائل موجود فراهم 

کنند.
مدیران معاونت علمی نیز اعلام کردند که بسیاری از گره هایی که در مسائل اجتماعی از 
جمله فوتبال وجود دارد به دست فناوران و نوآوران کشور قابل گشایش است و معاونت 
علمی آماده است وفق دستور معاون علمی رئیس جمهور در این زمینه اقدام کند. در این 
نشست مقرر شد کمیته مشترکی برای آغاز همکاری های مشترک و  پیگیری آن تشکیل 
شود و زمینه را برای فعالیت شرکت های دانش بنیان در حوزه های مورد نیاز فدراسیون از 
جمله چمن هیبرید، لباس های ورزشی نوین، کمک داور ویدیویی و... فراهم کند. گفتنی 
است، روح الله دهقانی، معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رییس جمهوری اخیرا 
دستور داده بود کمک به حل مسائل مهم ورزش کشور در دستور کار مجموعه معاونت 

علمی قرار گیرد.

اخبار

معاون علمــی رییس جمهور 
گفت: بــا توجه بــه تحولات 
ســاختاری در معاونت علمی 
و تغییر رویکرد در بنیاد ملی 
نخبگان زمینه و بســتر لازم 
برای نقش آفرینی هر چه بیشــتر نخبــگان در عرصه 

پیشرفت فراهم شده است.
روح الله دهقانی فیروزآبادی با اشاره به اینکه سیزدهمین 
همایش ملی نخبگان، فرصت مبارکی بود تا به رســم هر 
ساله، همراه با جمعی از نخبگان و استعدادهای برتر کشور، 
توفیق دیدار با رهبر معظم انقلاب اسلامی را بیابیم، اظهار 
کرد: مقام معظم رهبری که به واقع هدایتگر و حامی اصلی 
جنبش علمی خیره کننده دو دهه اخیر ایران هستند در 
فرازهایی از سخنرانی خود در این نشست با اشاره به ثمرات 
ارزشمند جهش علمی کشور که از دو دهه قبل آغاز شده، 
تاکید کردند که نباید به نتایج این حرکت مغرور و از مسابقه 
علمی جاری در دنیا غافل شد بلکه نخبگان و مراکز علمی 
کشــور باید خود را برای یک خیز جدید و فصل تازه ای از 

تحرک مبتکرانه علمی آماده کنند.
معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهور 
افزود: معظم له با ضروری خواندن تقویت شرکت های 
دانش بنیان به عنوان یکی از عوامل مهم پیشرفت کشور 

و جلوگیــری از مهاجرت نخبگان بر خــودداری کامل 
دستگاه های دولتی از واردات محصولات مشابه خارجی 

تولیدات شرکت های دانش بنیان تاکید کردند.
وی با اشاره به هشدار حکیمانه مقام معظم رهبری مبنی 
بر عدم غفلت از مسابقه علمی جهانی و استفاده از فرصت 
تاریخی »خواســتن و توانستن پیشــرفت« در کشور، 
خاطرنشــان کرد: تاکید ایشــان بر ضرورت شروع فصل 
جدیدی از تحرک نوآورانه در عرصه علم و فناوری کشور 
نشان از تیزبینی و اشراف بالای ایشان بر ابعاد و ظرافت های 
مختلف فرایند پیشرفت کشور و حمایت و پشتیبانی همه 
جانبه ایشان از فعالان زیست بوم علم و فناوری و نوآوری 
دارد و خود بزرگترین عامل دلگرمی و امید نخبگان و جامعه 

علمی و دانشگاهی به آینده ای بهتر و روشن تر است.
دهقانی فیروزابادی تصریح کرد: خوشــبختانه معاونت 
علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری 
نیز در دوره جدید فعالیت خود در راســتای تأکیدات و 
منویات مقام معظم رهبری در خصوص تحقق اقتصاد 
دانش بنیان با رویکردی تحولی در ابعاد مختلف، نسبت 
به اصلاح ســاختارها، بازآرایی و بازطراحی ستادهای 
توســعه فناوری بر مبنای ظرفیت ها و فرصتهای کشور 
و کلان روندهای جهانی، ایجاد ستادهای توسعه اقتصاد 
دانش بنیان و تدویــن نظام جدیــد ارزیابی و حمایت 
از شــرکت های دانش بنیان اقدام کرده و همسو با این 
برنامه ها، بنیاد ملی نخبگان نیز با اصلاح رویکرد و جایگاه 
خود از نهادی صنفی و رفاهی به نهادی سیاســت گذار 

در مسیر تسهیل و افزایش هر چه بیشتر نقش آفرینی 
نخبگان در کشور حرکت کرده است.

وی بیان کرد: با توجه به این تحولات، خوشبختانه زمینه 
و بستر لازم برای نقش آفرینی هر چه بیشتر نخبگان و 
جامعه علمی در عرصه پیشــرفت و همراهی و حمایت 
مناســب دولت و نظام مدیریتی کشــور از این حرکت 
فراهم شــده و آمادگی و ظرفیت لازم برای استفاده از 
فرصت هــای موجود به منظور حرکتی تازه و جهشــی 
بلند در مسیر پیشرفت کشور که رهنمود و مطالبه اصلی 
مقام معظم رهبری از دستگاه های دولتی و فعالان حوزه 

علم و فناوری و نوآوری اســت مهیاست. معاون علمی 
رئیس جمهور در پایان تاکید کــرد: اطمینان دارم که 
جامعه نخبگانی و بدنه دولت نیز با درک عمیق از اهمیت 
سرنوشت ساز جهتگیری و جهش جدید در عرصه علم و 
فناوری کشور و تأثیر عظیم آن بر اقتصاد و آینده کشور، 
فرصت تاریخی و محدود موجود بــرای تثبیت جایگاه 
علمی و تحقق اقتصاد و توســعه پایدار دانش بنیان در 
کشور را مغتنم شمرده و با گام هایی استوار و مطمئن، 
حرکت در مســیر فتح قله های رفیع پیشرفت را ادامه 

خواهند داد.

اصلاح رویکرد بنیاد نخبگان برای نقش آفرینی بیشتر نخبگان در دستور است

خودداری از واردات محصولات تولیدی دانش بنیان ها 
News kasbokar@gmail.com

رییس مرکز پژوهش های مجلس گفت: حمایت متولیان 
از مالکیت فکری در جذب نخبگان به فعالیت های فناورانه 
و نوآورانه اثرگــذار خواهد بود و ســبب کاهش انگیزه 
مهاجرت نخبگان می شود. بابک نگاهداری در اختتامیه 
برنامه فن تز )طرح حفاظت و توســعه دســتاوردهای 
فناورانه( که در انیستیتو پاســتور برگزار شد، خطاب به 
دانشجویان حاضر در این جلسه و همچنین نخبگان گفت: 
هرچقدر در مسیر نافع شدن قدم بردارید در مسیر اعتلای 
شرف هستید، ما در ایران نیاز داریم در آزمایشگاهی که 

هستیم برای احیای شرف قیام کنیم.
رئیس مرکز پژوهش های مجلس با اشاره به اینکه نظام 
حکمرانی در همه کشــورها به این نتیجه رسیده که 
دیگر دولت ها توان حل مساله را ندارند و با نگاه از بالا به 
پایین نمی شود جواب حل مسایل کشور را داد، گفت: 
هم دنیا و هم ما در کشــور به این نتیجه رسیدیم که با 
توان مردم باید مسایل حل شود و رویکرد مردمی یعنی 
رویکرد تکثیر ریزنهادهای موفقیت و برگزاری همین 

رویداد فن تز.
وی افزود: چــه بخواهیم و چه نخواهیــم نظام علم و 
فناوری در دنیا جدای از نظام سیاســت نیست. وقتی 
دانشــمندان ما را در خیابان های تهران ترور می کنند 
یعنی نظام سلطه سیاسی جهان با نظام علم و فناوری 
ارتباط دارد و جریان های قدرت سیاسی بر روی نظام 

نشر علمی مدیریت دارند.
نگاهداری با تاکید بر اینکه مــا باید نظام علمی و ملی 
خودمــان را مبتنی بــر نیازهای خود شــکل دهیم، 
خاطرنشان کرد: ظرفیت نخبگانی در کشور ما به اندازه 
کافی وجود دارد اما باید درهــای نظام حکمرانی را به 
روی آنها باز کنیم و در حال حاضر ظرفیت بالقوه ما از 

ظرفیت بالفعل بیشتر است و به عبارتی حکمرانی امروز 
حکمرانی دانش بنیانی شده و نیازمند حضور نخبگان 

است که در این مسیر ۲ مانع وجود دارد.
وی درباره موانع حضور نخبــگان در حکمرانی گفت: 
در وهله اول اشکال اینجاست که ما در کشور تعدادی 
مدیران بروکرات سنتی داریم که هنوز فهم این را ندارند 
که جهان بشری از عصر کشاورزی و سنتی سالهاست 
عبور کرده و به عصــر دانایی ورود کــرده ایم و علم و 

فناوری پیشران همه تحولات امروز است.
رئیس مرکز پژوهش های مجلس با بیان اینکه ورود به 
عصر دانایی باید بین مدیران بروکرات ترویج داده شود، 
خطاب به نخبگان گفت: دوستان کسی برای شما فرش 
قرمز پهن نمی کند و اگر چنین فکــر می کنید انتظار 
بیخودی است و باید فشــار بیاورید و به اصطلاح تنه 

بزنید تا جایی برای شما باز شود.
نگاهداری درباره دومین مشــکل حضور نخبگان در 
حاکمیت و مســئولیت پذیری توضیــح داد و گفت: 
نخبگان به دلیل مســایل فرهنگی خیلی علاقه ای به 
حوزه های حکمرانی و مســوولیت پذیری ندارند و به 
همین دلیل نقش اپوزیسیون را بازی می کنند و بیرون 
از حاکمیت می ایستند و منتقد حاکمیت می شوند و پا 
برای اصلاح آن جلو نمی گذارند که این سد باید شکسته 
شــود. ورود و مشــارکت نخبگان در اداره کشور یک 
ضرورت است نه یک انتخاب و اگر به آینده ایران علاقه 

مند هستند باید مداخله کنند.
وی با اشاره به اینکه تنها ۱۰ درصد اختراعات ثبت شده 
تجاری شده است و با وضع مطلوب فاصله داریم، تصریح 
کرد: ۸۰ درصد اختراعات توسط اشخاص حقیقی و ۲۰ 
درصد توسط نهادهای حقوقی به ثبت رسیده است. باید 

حواسمان باشــد که ثبت اختراع تبدیل به کاری برای 
اثبات توانمندی افراد نشود چرا که ثبت اختراع یک ابزار 
تجاری اســت. در اقتصاد دانش بنیان در دنیای امروز 
اکثر دارایی ها از فروش مالکیــت و دارایی های فکری 

است و باید این موضوع جدی گرفته شود.
رئیس مرکــز پژوهش های مجلــس ادامــه داد: در 
کشورهای توسعه یافته به ازای هر هزار مقاله ۲۰۰ تا 
۵۰۰ اختراع بین المللی صورت گرفته در حالی که در 
ایران به ازای هر هزار مقاله تنهــا ۳ ثبت اختراع انجام 
شده است. حمایت دولت و قوه قضائیه به عنوان متولیان 
اصلی حقوق مالکیت فکری، چه در امر اســتقرار نظام 
مالکیت فکری و چه در امــر ارزش گذاری دارایی های 
فکری به عنوان یکی از منابع کسب و کار، قطعاً موجب 
تشویق و اشاعه فعالیت های علمی و تحقیقاتی اصیل 

می شود.
رئیس مرکز پژوهش های مجلس شــورای اســلامی 
ادامه داد: این حمایت ها، عــلاوه بر اینکه فضای امن را 
برای فعالیت نخبگان ایجاد می کنــد، در جذب آنان 
به فعالیت های فناورانه و نوآورانــه اثرگذار خواهد بود 
و سبب کاهش انگیزه مهاجرت نخبگان می شود. وی 
تصریح کرد: حمایــت دولت و قــوه قضائیه همچنین 
باعث می شــود که بهره برداران اصلــی، یعنی بخش 
صنعت و تجارت، با اطمینان خاطر بیشتری نسبت به 
سرمایه گذاری و تبدیل ایده به محصول مشارکت کنند.
نگاهداری گفت: قوه مقننه در سال های اخیر، گام هایی 
قانونی برای تمرکز بر تقویت تجاری سازی اختراعات و 
دارایی های فکری برداشته است که از آن جمله می توان 
به پیشنهاد تشــکیل یک کارگروه ویژه اشاره کرد که 
اعضای آن را وزارتخانه های مرتبط و مرجع ثبت تشکیل 

دهند و هدف فعالیت این کارگروه پشتیبانی از تجاری 
سازی اختراعات ثبت شده باشد که در قانون مالکیت 
صنعتی دنبال می شود. قوانین مربوط به این کارگروه 
در شــورای نگهبان در حال بررسی و گذراندن مراحل 

تأیید است.
وی ادامه داد: در قانون جهش تولیــد دانش بنیان نیز 
مجوزهای قانونی فراهم شده که دارایی های فکری با 
پشتوانه دولتی، شامل اختراعات، رساله ها و پایان نامه ها 
و همچنین حق بهــره برداری از آنهــا، قابلیت انتقال 
به بخش خصوصی شامل شــرکت های دانش بنیان و 
فناوری، واحدهای صنعتی و افراد حقیقی را داشته باشد 
تا فرآیند تجاری سازی این دارایی های فکری تسهیل 

شود.
رئیس مرکز پژوهش های مجلس شــورای اســلامی 
با اشــاره به اینکه ۸۰ درصد قراردادهــای تحقیقاتی 
دستگاه های اجرایی با دانشگاه ها منعقد می شود، بیان 
کرد: معتقدیم که احکام مربوط به حمایت از تولیدهای 
نوآورانه، قابلیت بهبود دارد و باید انگیزه های دانشگاه و 
پژوهشگران دانشگاهی را برای انجام تحقیقات کاربردی 

و مسئله محور و بهره مندی از منافع آن تقویت کند.
وی تأکید کــرد: دارایی های فکری در دانشــگاه های 
نسل سوم و چهارم نقش اساسی در عملکرد آموزشی 
و پژوهشی ایفا می کنند و نتایج فعالیت های پژوهشی 
اغلب به شــکل اختراع آشکار می شــوند. نگاهداری 
خاطرنشان کرد: یکی از مهم ترین اقدامات دانشگاه ها 
برای ارتقا و گذر به نســل جدید، اصلاح سیاست های 
مالکیت فکری خود، تقویت ســاختارهای ســازمانی 
مرتبط با این موضوع و برنامه ریزی برای تجاری سازی 

اختراعاتی است که مالک آنها است.

شبکه اجتماعی »ایکس« اکنون کمتر از نصف قیمتی 
ارزش دارد که ایلان ماســک برای خریــد آن هزینه 
کرده بــود. طبق اظهارات یک منبــع آگاه، واحدهای 
سهام محدودی که به کارمندان داده شده است، نشان 
می دهد ارزش این شرکت ۱۹ میلیارد دلار یا ۴۵ دلار 
به ازای هر سهم است. ماسک یک سال پیش، شرکت 

توییتر را به مبلغ ۴۴ میلیارد دلار خریداری کرده بود.
از زمان خریداری شــدن این شرکت شبکه اجتماعی 
توسط ایلان ماســک، اکثر کارمندانش اخراج شده یا 
استعفا کرده اند. ماسک نام این شرکت را از »توییتر« 
به »ایکس« تغییر  و بعضی از مقررات محتوای آن را هم 
تغییر داد و بیش از نیمی از درآمد تبلیغاتی را از دست 
داد. نشریه فورچون پیشتر با اشــاره به یک یادداشت 

داخلی، ســقوط ارزش شــرکت »ایکس« را گزارش 
کرده بود.

این شرکت تحت مالکیت ماسک، از نظر مالی در مضیقه 
قرار گرفته است. در زمان خریداری شدن، ارزش توییتر 
بر اساس ترکیبی از بدهی و سهام، ۴۴ میلیارد دلار بود. 
خرید ماسک، ۱۳ میلیارد دلار بدهی برای این شرکت 
به همراه آورد و به تدریج، تحــت تاثیر تصمیم گیری 
نادرســت و قوانین ایمنی ضعیف تر، آگهی دهندگان 
فراری شدند که به کاهش ۶۰ درصدی فروش منتهی 
شد. بلومبرگ پیش از این تخمین زده بود که »ایکس«، 
سالانه حدود ۱.۲ میلیارد دلار سود بابت بدهی خود باید 

پرداخت کند. برنامه ماسک برای »ایکس« آن است که 
از تبلیغات به سمت اشتراک پولی برود. طبق ارزیابی 
بلومبرگ، این شرکت شــبکه اجتماعی تاکنون کمتر 
از یک درصد از کاربران را متقاعد کرده است که برای 
خدمات ماهانه خود ثبت نام کنند که این رقم کمتر از 

۱۲۰ میلیون دلار در سال است.
ماســک همچنین دربــاره تبدیل »ایکــس« به یک 
اپلیکیشن »همه منظوره« که می تواند از ویژگی هایی 
مانند خرید و پرداخــت، درآمدزایــی کند، صحبت 
کرده است. این شــرکت اخیرا امکان تماس صوتی و 
تصویــری را در پلتفرم خود عرضه کرده اســت و یک 

نسخه آزمایشی بتا از یک ســرویس استخدامی دارد. 
ماسک به کارمندانش اعلام کرد که »ایکس« قصد دارد 
با یوتیوب گوگل، لینکدین شرکت مایکروسافت و پی 

آر نیوزوایرسیزن رقابت کند.
بر اساس گزارش بلومبرگ، لیندا یاکارینو، مدیرعامل 
»ایکس«، در دیــداری که ماه جاری بــا بانکداران در 
ارتباط با برنامه مالی این شــرکت داشــت، ایده هایی 
را بــرای محصولات و خدمــات جدیــد »ایکس« از 
جمله راه اندازی ســرویس های اشــتراکی ارائه کرد. 
در گذشته، ماســک اشــاره کرده بود که می خواهد 
»ایکــس« را بــه یک شــرکت ســهام عــام تبدیل 
 کند، امــا کاهش شــدید ارزش شــرکت، ایــن کار 

را دشوار می کند.

نوکیا و آزمایشگاه GFiber نقطه عطف جدیدی را برای 
دسترسی به پهنای باند با سرویس ۲۰ گیگابیت بر ثانیه 
  ۲۵G PON از راه حل GFiber ایجاد کردند. آزمایشگاه
نوکیا برای ارائه خدمات ۲۰ گیگابیتی به مشتریان مسکونی 
و سازمانی از طریق شبکه فیبرنوری موجود استفاده می کند. 
مشــترکان منتخب دانشگاه میســوری کانزاس سیتی 
)UMKC( و مشتریان مسکونی مسیر منتهی به ایالت یوتا 
جزو اولین کسانی هستند که تا پایان امسال )۲۰۲۳( به 

سرویس ۲۰گیگابیتی اینترنت متصل می شوند.
نوکیا به تازگی اعلام کرد که گوگل در نظر دارد برای ارائه 
ســرویس پهن باند ۲۰ گیگابیت بر ثانیه ای خود از طریق 
شــبکه فیبرنوری، از راه حل ۲۵G PON ما استفاده کند 
که قادر است پهنای  باندی تا ۱۰ برابر سریع تر از آنچه اکثر 

شبکه های فیبر امروزی ارائه می دهند، در اختیار بگذارد.
با توجه به اینکه در چشم انداز دیجیتالی امروزی، تقاضا برای 

دسترسی به پهنای باند پرسرعت در بالاترین حد خود قرار 
دارد و کاربران نهایی به طــور فزاینده ای به دنبال خدمات 
چند گیگابیتی و با تأخیر کم بــرای تامین انرژی خانه ها، 
مشاغل و زندگی خود هستند، راه حل پهن باند فیبر نوکیا 
به GFiber این اجازه را می دهد تا یک شبکه آماده برای 

آینده ایجاد کند.
کاربران خدمات چند گیگابیتی دنبال اطمینان از انتقال 
داده های بــزرگ و اجرای مطلــوب برنامه های کاربردی 
تشنه پهنای باند مانند واقعیت مجازی هستند تا بتوانند 
نیازهایشــان را حل کنند. مدیر ارشد اجرایی، محصول و 
صورتحســاب در پروژه فیبرنوری گوگل گفته است عصر 
خدمات باندپهن چند گیگابیتی فرا رســیده اســت و ما 
متعهد هستیم که اطمینان حاصل کنیم همه مشتریانمان 
می توانند از پتانســیل فوق العاده ای که به ارمغان می آورد 

بهره ببرند.

دبیر کمیته اجرایی برنامه ملــی آبادیران گفت: برگزاری 
دور دوم نمایشگاه برنامه ملی آبادیران، ناظر به رفع نیازها 
و مساله محوری است. به گزارش معاونت علمی، فناوری و 
اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری، نهمین جلسه شورای 
راهبری برنامه ملی آبادیران، هفتم آبان ماه با حضور جمعی از 
متولیان این برنامه در محل معاونت علمی، فناوری و اقتصاد 

دانش بنیان ریاست جمهوری برگزار شد.
برنامه ملی آبادیران، آبادانی و پیشرفت فناورانه را در وضعیت 
کنونی جامعه دنبال می کند و آنچه این برنامه ملی را از دیگر 
برنامه های این حوزه متمایز می کند، نگاه فناورانه به آبادانی 
و پیشرفت و میدان دادن به فعالان زیســت بوم فناوری 
برای رفع این تنگناهاســت. این برنامه ملی در نخستین 
اقدام خود، ۲۳ خرداد ماه سال جاری، نمایشگاه آبادیران 
را در مصلی تهران برگزار کرد و توانست چیزی حدود ۳۰۰ 
شرکت دانش بنیان را با خود همراه کند و جریان  آبادانی و 

پیشرفت را با تکیه بر زیست بوم نوآوری و فناوری کلید بزند. 
شکری، دستیار معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
رئیس جمهور در امر مردمی سازی و مدیر دبیرخانه دائمی 
برنامه ملی »آبادیران« با بیان اینکه برنامه آبادیران از سوی 
دکتر دهقانی فیروزآبادی، معاون علمی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیان، عنوان »برنامه ملی« را کسب کرده  است، گفت: 
این برنامه با نمایشــگاه آبادیران آغاز به کار کرد و در حال 
حاضر دو پروژه »جایزه آبادینو« و نمایشگاه سال آینده را در 

دستور کار خود دارد.
وی، استفاده از ظرفیت شرکت های دانش بنیان در آبادانی 
و پیشرفت و اتصال این شرکت ها به زنجیره حل مشکلات 
مردم مناطق کمتــر برخوردار، امکان دسترســی راحت 
مسئولان، شبکه سازی و ایجاد صمیمیت بین شرکت های 
توانمند در حوزه آبادانی و پیشــرفت و پوشش رسانه ای 

بی نظیر را از نقاط قوت نمایشگاه از دید شرکت ها دانست.

حفاظت از دارایی های فکری مانع از مهاجرت نخبگان

ارزش »ایکس« نصف قیمت خریدش شد

شناسایی فعالان مردمی آبادانی و پیشرفت فناورانهفیبر نوری گوگل توسط نوکیا به منازل می رسد
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خريد شــب عيد همواره يكي از چندين دغدغه مردم  در 
روزهای آخر اسفند است و خريد لباس و منسوجات  بخش 
عمده خريد های شب عيد است. در كنار نو شدن لباس ها 
،خريد لباس بــراي قلب دوم بدن يعني پا بيشــتر از باقي 
پوشاك اهميت دارد. پوشيدن كفش هاي شيك و مجلسي و 
خريد كفش هاي مناسب براي  خيلی ها اهميت دارد. چه كفشي با چه قيمت و امكاناتي 
مناسب تر است؟ چرا كفش و كيف چرم اينقدر گران است؟ مردم براي خريد شب عيد 

بايد چه ميزان از بودجه خود را صرف خريد كفش كنند؟ 
اين ها همگي سوالاتي است كه مي تواند با يافتن پاسخ آن گامي رو به جلو براي خريد 

كالاي مناسب مشتريان باشد. 
ايران با پيشينه ســه هزار ســاله در تهيه لباس و كفش، نخســتين و قديمي ترين 
توليدكننده محصولات چرمي  در جهان بوده اســت. بيش از 90 ســال از تاسيس 
نخســتين كارخانجــات توليد چــرم در شــهرهاي همــدان و تبريــز مي گذرد 
و توليد صنعتي كفش نيز قدمتي 50 ســاله در كشــورمان دارد. البتــه اين كالاي 
لوكس و نســبتا گران هم اكنون در سراســر جهان مشــتريان خاص خود را دارد و 
برندهاي بزرگــي كماكان از چرم براي توليد محصولات شــان اســتفاده مي كنند. 
 اما به دلايلــي ايران هنوز نتوانســته در اين صنعــت- هنر به جايگاهي برســد كه 

در خور آن است. 
 

  زيره خوب يعني راحتي پا
»اكثر زيره هايي كه در ايران مورد اســتفاده قرار مي گيرد از مــواد ضايعاتي، پي يو يا 
پي وي سي تهيه مي شود كه از كيفيت پاييني برخوردارند. حتي اروپا واردات كفش هاي 
چيني با زيره پي وي سي را ممنوع اعلام كرده است.« اين جمله را يكي از توليدكنندگان 
كفش چرمي مي گويد و مي افزايد: »70 درصد راحتي پا به زيره كفش مربوط مي شود. 
زيره اي مناسب است كه با متريالي خوب و بر مبناي حالت هاي پا ساخته شده باشد. 
99 درصد زيره هايي كه در بازار ايران به نام طبي به فروش مي رسد، غيرواقعي است 
و وجود مواد ژله اي روي پاشنه زيره دليل طبي بودنش نيست كه پا را نيز به هر طرف 

انعطاف مي دهد.« 
»رسول فر« قيمت كيف هايش را بسته به ميزان مواد به كار رفته بين 100 تا 250 هزار 
تومان عنوان مي كند و عمر يك كيف چرمي  زنانه را به شرط برخورداري از جنس خوب 
و نگهداري مناسب بيش از 5 سال مي داند. وي ذائقه مردم را براي استفاده از محصولات 
چرم رو به افزايش مي داند و مي گويد: »استفاده از واكس يا روغن زيتون به طور مرتب 

روي كيف به ماندگاري و دوام آن كمك مي كند.« 
اين توليدكننده، بزرگ ترين مشكل عقب ماندگي صنعت كيف و كفش ايران نسبت به 
كشورهاي پيشرفته همچون ايتاليا، فرانسه و تركيه را مربوط به ضعف در قالب سازي و 
تكنولوژي موجود در ايران مي داند و معتقد است با رفع اين دو مشكل قطعا به جايگاه 

خوبي در بازارهاي جهاني خواهيم رسيد. 

  صنعتي جامانده از تكنولوژي
محســن بهشــتيان، جوان 30 ســاله اي اســت كــه همراه بــا بــرادرش از 
كودكي حرفــه پدرشــان را دنبال مي كنــد؛ حرفــه اي كه ســال ها پيش در 
 يكي از محله هاي اصفهان با كفاشــي كوچكي آغاز شــد و اينك با 8 شــعبه و 
150 كارمنــد و كارگــر بــه شــيوه اي صنعتــي و علمي  بــه توليــد كيف و 
كفــش چرمــي  مي پردازنــد. وي مي گويــد: »بــراي توليد كفــش معمولا از 
3 نوع چرم گاوي، بزي و شــتري اســتفاده مي شــود. كفش هاي مردانه حتما 
بايــد از چــرم گاوي تهيه شــوند چراكــه هم ضخامــت بيشــتري دارد و هم 
 محكم تر اســت و بــراي آقايــان كــه وزن بالاتري دارند، مناســب تر اســت.
 براي كفش هاي زنانه هم از چرم گاوي با ضخامت كمتر و هم از چرم بزي به دليل 
ظرافتش استفاده مي شود. چرم شتري نيز در قسمت زيرين كفش مانند آستر و كفي 
كاربرد دارد. برخلاف چرم مصنوعي كه عرق را به خود پا برمي گرداند، كفش چرم 
طبيعي عرق پا را دفع و از ايجاد بو و قارچ هاي پوستي در پا جلوگيري مي كند.« وي 
مي افزايد: » يك كفش خوب بايد از قالبي استاندارد، ارتفاع سقفي مناسب  و متريالي 
درجه يك برخوردار باشد. هم اكنون صنعت كفش در دنيا از نظر مدل و تنوع به رشد 
بالايي رسيده است كه ناشي از تكنولوژي هاي جديد است. هرچند در سال هاي اخير 
برخي از توليدكنندگان ايراني نيز با واردكردن ماشين آلات جديــد پالـــكشي، 
دستگاه هاي تزريق، قالب و... به سمت اين تكنولوژي ها در حــركــتند اما تا رسيدن 

به جايگاه مطلوب هنوز راه زيادي مانده است.«

  چرم  مصنوعي؛ محصولي متنوع و ارزان
گراني محصولات چرم و نداشتن قدرت خريد بسياري از مردم باعث شده تا محصولي 
جديد به نام چرم صنعتي يا مصنوعي توليد شود كه هم ارزان تر از مشابه طبيعي اش 
است و هم متنوع تر. جواد روحاني يكي از توليدكنندگان چرم مصنوعي درباره اين صنعت 
مي گويد: »تنوع در رنگ، مدل و قيمت يك سومي  چرم مصنوعي نسبت به طبيعي 
بسياري از مردم را به استفاده از آن ترغيب كرده است. برخي از خانم ها ترجيح مي دهند 
به جاي هزينه كردن براي يك كيف چرم، با همان مبلغ سه كيف چرم مصنوعي با رنگ ها 
و مدل هاي متفاوت بخرند و در مناسبت هاي مختلف استفاده كنند. البته خريداران بايد 
در هنگام خريد به اين نكته واقف باشند كه دو نوع چرم مصنوعي وجود دارد كه تشخيص  
آن از يكديگر كمي  سخت است. يك نوع از مواد پي وي سي ساخته مي شود كه جنسي 
سخت دارد و در اثر سرما و گرما خيلي زود ترك مي خورد. نوع دوم از مواد پي يو تهيه 
مي شود كه جنسي نرم دارد و از كيفيتي بالاتر و مقاومت بيشتري برخوردار است. اين 

توليدكننده قيمت كيف هايش را بين 48 تا 64 هزار تومان عنوان مي كند. 

  آموزش، لازمه رشد هر صنعتي
چند سالي است رشته توليد كفش به طور آكادميك در يكي از دانشگاه هاي علمي -
كاربردي تهران به علاقه مندان آموزش داده مي شــود و نخستين فارغ التحصيلانش 

نيز توليدي كيف و كفش راه انداخته اند. محمدنقي ســليمي،  استاد دانشگاه در اين 
رشته مي گويد: » آموزش لازمه ارتقاي ســازماني هر صنعتي است، با پيگيري هاي 
به عمل آمده توســط جامعه صنعت كفش ايران از سال 87 با شــروع به كار دانشگاه 
علمي_ كاربردي توليد كفش، بســياري از مديران و پرســنل كارخانه اي اين صنعت 
فرصتي يافتند تا با تحصيل در اين رشــته به طور علمي  با فرآيند توليد كفش مانند 
 طراحي، كنترل، مديريت، بازرگاني و... در اين حوزه آشــنا و به ارتقاي محصولاتشان 

بپردازند.« 
وي پاپوش را پوشــاكي عنوان مي كند كه چون با كف پا درگير است و با مغز، اعصاب 
و سيســتم گوارش ارتباط دارد، درنتيجه حتما بايد از استاندارد اجباري تبعيت كند. 
اين استاد دانشگاه بهترين ســاعات خريد كفش را پيش از ظهر مي داند و مي گويد: » 
در ســاعات بعدازظهر ابعاد پا به دليل فعاليت روزانه چاق تر مي شود و ساعت مناسبي 
براي خريد كفش نيســت. همچنين در هنگام خريد بايد پاخور كفش مناسب باشد. 
يعني خريدار هر دو لنگ كفش را بپوشد و با آن قدم بزند و احساس راحتي كند. اينكه 
برخي ها كفش تنگ تر مي خرند تا جا باز كند، درواقع بيش از يك باور غلط نيســت. 
 همينطور بايد از فروشنده درباره ويژگي كفش و نوع چرم پرسيد و فاكتور خريد مطالبه 

كرد.«

  افزايش قيمت كيف و كفش چرم به دليل كمبود مواد اوليه
جليل دهقاني، عضــو انجمن صنايع ملي چرم ايران با اشــاره به مشــكلات صنعت 
چرم در كشــور اظهار كرد: يكي از اصلي ترين مشــكلات اين صنعــت، تامين مواد 

اوليه اســت و از آنجا كــه توليد چــرم، مــواد اوليه بســياري را مصــرف مي كند 
 تحريم ايــن مــواد، تاثيــرات زيــادي را در صنعت چــرم و توليد كيــف و كفش 

گذاشته است. 
وي ادامه داد: اين مساله موجب شده كارخانه هاي چرم سازي از مواد اوليه دسته دوم در 
توليد چرم استفاده كنند و اين موضوع مشكلات زيادي را در صنعت چرم ايجاد كرده 

است. 
دهقاني با اشــاره به كمبود پوســت گاو در كشــور اظهار كرد: چــرم گاوي كه از آن 
 به عنوان چرم ســنگين ياد مي شــود، حدود 60 درصد آن در داخل كشــور تامين 

مي شود. 
عضو انجمن صنايع ملي چرم ايران با بيان اينكه واردات چرم اصلا مقرون به صرفه نيست، 
گفت: به دليل قيمت بالاي دلار اين مساله به هيچ عنوان به نفع خريداران و توليدكنندگان 

نيست چراكه اين امر قيمت چرم را چندين برابر مي كند. 
وي با بيان اينكه در حال حاضر كارخانه هاي چرم تنها با 35 درصد ظرفيت كار مي كنند، 

افزود: اين مساله تاثير مستقيمي بر قيمت چرم مي گذارد. 
دهقاني قيمت تمام شــده يك كفش زنانه از چــرم طبيعي را 38 هــزار تومان تنها 
براي چــرم مصرفي آن عنــوان و اظهار كــرد: با توجه بــه اينكه دســت دوزها تنها 
از چرم طبيعي اســتفاده مي كنند، قيمت چرم بســته به نوع كيفيــت آن افزايش 
مي يابد.  وي يكي ديگر از مشــكلات موجــود در صنعت چرم ســازي را نبود فضاي 
 آموزشــي عنوان و اظهار كــرد: براي ايــن صنعت هيــچ دوره دانشــگاهي وجود

 ندارد. 

»كسب و كار« از  بازار كيف و كفش چرم شب عيد گزارش می دهد

جولانچــرمهایمصنوعی

معاون صنايع دستي ســازمان ميراث 
فرهنگي، صنايع دســتي و گردشگري 
گفــت: متاســفانه اكثــر كالاهــاي 
صنايع دســتي موجود در بــازار كالاي 
قاچاقي هســتند كه اغلــب از مجاري  

غيرقانوني وارد كشور مي شوند. 
بهمن نامورمطلق در آيين افتتاحيه نخستين نمايشگاه »بازاريابي 
صنايع دستي« كه، 2 اسفندماه در هتل سي نور مشهد برگزار شد، 
ضمن بيان اين مطلب اظهار كرد: در اين بين، نهادهاي مسئول و 
مرزداران اقتصادي بايد در اين رابطه به وظايف خود عمل كنند، 
چراكه كالاهاي قاچاق زندگي و سرنوشت   مردم را تحت الشعاع 

قرار مي دهند. 
وي ادامه داد: 100 ميليارد تومان كالاي قاچاق، 10 هزار شــغل 
را از بين مي برد كه اين فاجعه اســت. همچنين 18 ميليارد دلار 
ورودي كالاها در صنعت پوشاك و صنايع دستي به صورت رسمي 
اســت كه در مقابل چندين ميليــارد دلار كالاي قاچاق در بازار 

وجود دارد. 
نامورمطلق خاطرنشان كرد: وجود يك كالاي 10 ميليارد توماني 

قاچاق، درواقع برابر با بيكاري يك ساله يك صنعتگر است. 
معاون صنايع دستي ســازمان ميراث فرهنگي، صنايع دستي و 
گردشگري تصريح كرد: ترميم دوباره اين اشــتغال امكان پذير 
نيســت و درصورت ترميم زمان زيادي مي بــرد و درواقع محال 

است. با اين حال وضعيت 2 ميليون نفر به مخاطره افتاده  است. 
وي اضافه كرد: در جايي كه يك رقابت شفاف وجود داشته باشد، 
هنرمندان ايراني موفق خواهند شد و در رقابت ناسالم اين هنرمند 

ايراني است كه شكست مي خورد. 
نامورمطلق تصريح كرد: تا زماني كــه نتوانيم مرزهاي اقتصادي 
را بهبود بخشــيم، نمي توانيم اقتصاد مقاومتي را پياده كنيم كه 
اين كار توســط قدرت و كنترل دولت محقــق و در اين صورت 

صنايع دستي نيز مديريت مي شود. 
نامورمطلق با بيان اينكه »بازار زيارتي از بازارهاي مهم معنوي و 
قوميتي ايران محسوب مي شود«، عنوان كرد: به ويژه بازار زيارتي 
مشهد به  عنوان شاخص مطرح مي شــود و براي اينكه وضعيت 
اقتصاد داخل و صنايع و به ويژه صنايع دســتي مورد ارزيابي قرار 

گيرد، حائزاهميت است. 
وي گفت: اگر اين شاخص در نظر گرفته شود، مي توانيم اقرار كنيم 
كه وضعيت اقتصادي صنايع دستي ما مناسب نيست و از كل بازار، 
صنايع دستي سهم ناچيزي را به خود اختصاص داده  و بيشتر اين 

بازار در اختيار ديگر صنايع است. 
معاون صنايع دستي ســازمان ميراث فرهنگي، صنايع دستي و 
گردشگري خاطرنشــان كرد: بازار زيارتي 500 ميليارد گردش 
مالي دارد كه اين رقم درباره كل فروش صنايع دستي پايين است 
و اگر بحث خوراكي ها كنار گذاشته  شود، در حوزه صنايع پوشاك، 
صنايع دستي، ملزومات، تزئينات داخلي، سجاده، تسبيح و انگشتر 
سهم اين صنايع حدود 5 درصد است كه سهمي بسيار كم است. 

وي اضافه كرد: اين بازار از اين حيث داراي اهميت است كه نه تنها 

بازار اقتصادي اســت، بلكه بازاري معنوي، هويتي و حيثيتي نيز 
به شــمار مي رود و اگر به نحوي درســت در اين مقوله ورود پيدا 
كنيم، مي توانيم با تاثير شــگرفي در هنرمنــدان و نيز وضعيت 

صنايع دستي روبه رو شويم. 
نامورمطلق خاطرنشان كرد: ارزش سوغات زيارتي به ارزش معنوي 
آن اســت و دغدغه پول و ارز وجود دارد اما اين سوغات زيارتي، 
بعضا توسط افرادي تهيه مي شــود كه اعتقادي به زيارت و حتي 

اسلام ندارند. 
وي گفت: وقتي صحبت از صنايع دستي به  ميان مي آيد، به خاطر 
تهيه آن توسط دست انسان داراي ارزش است و به آن كالا حس 
انساني مي دهد و در اين بين، زماني كه انسان مومن در تهيه آن 
نقش داشته باشد، ، حس معنوي ويژه اي به كالا بخشيده مي شود. 
وي تصريح كرد: زماني كه زائر، كالاي چيني و ســاخته دســت 
غيرمســلماني را به زادگاه خود مي برد، ممكن است خيره كننده 
باشد اما عاري از تاثير معنوي است. ما نسبت به بازارهاي زيارتي 
خود تعصب ويژه اي داريم و متعهد هســتيم كه بازارهاي داخلي 

را از آن خود كنيم كه اين رويكرد مي توانــد از بازارهاي زيارتي 
آغاز شود. 

نامورمطلق بــا بيان اينكه »ايــن كار نيازمند گفتمان ســازي و 
فرهنگ ســازي جــدي اســت«، تصريــح كــرد: مي تــوان از 
فروشــندگان و توليدكننــدگان داخلي آغاز كرد كه اســتفاده 
از صنايع دســتي داخلــي ســرلوحه قــرار داده شــود و نهاد 
 روحانيت و رســانه نيز در تحقــق اين شــعار حمايت هاي لازم 

را انجام دهند. 
وي اضافه كــرد: گفتمان نيز بــه  معناي مجموعــه نگرش ها و 
هنجارهاي تثبيت شــده  اســت كه هنجارهاي فعلي متزلزل و 

هنجارهاي مناسب نهادينه و تثبيت شود. 
نامورمطلق خاطرنشــان كرد: اين بازار و به صــورت ويژه تر بازار 
زيارتي حق هنرمندان ايراني است كه دولت در اين زمينه موظف 
است اين حق را برگرداند و بازار زيارتي مشهد نيز به يمن وجود و لطف 
امام رضا )ع( بايد نه تنها موجب شــكوفايي خراسان بلكه موجب 

توسعه بسياري از استان هاي ديگر نيز شود. 

معاون صنايع دســتي ســازمان ميراث فرهنگي، صنايع دستي 
و گردشــگري عنوان كرد: اميدواريم آســتان  قدس رضوي اگر 
مي خواهد زائران با معنويات بسياري به شهر خود برگردند، اين 
موضوع را هدف اصلي خود قرار داده و در اين مقوله ورود پيدا كند 
و حمايت هاي لازم را در زمينه تهيه و توزيع هرچه بهتر كالاهاي 

زيارتي انجام دهد. 
وي عنوان كرد: در رابطه با ايجاد بازار زيارتي شاخص هايي در نظر 
گرفته و انجام شده، نخست اســتعدادها و ظرفيت هاي استان ها 
براي توليد سوغات زيارتي شناسي و نيز نمايشگاهي براي عرضه 

توانمندي هاي موجود هنرمندان برگزار شد. 
نامورمطلــق عنــوان كــرد: همچنين ايجــاد ارتبــاط ميان 
توليدكنندگان و فروشــنده ها كه در اين باره در نظر داريم يك يا 
چند شركت بزرگ شناسايي و فعال شود كه چگونه بتوانيم توزيع 
محصولات را به صورت مناســب و با قيمت كم داشته باشيم كه 

حتي با كالاهاي چيني رقابت شود. 
معاون صنايع دســتي ســازمان ميراث فرهنگي، صنايع دستي 

و گردشــگري اظهار كرد: همچنين ســامان دهي و سالم سازي 
بازارهاي استان از كالاهاي چيني بايد انجام شود كه در اين رابطه 
خراسان  رضوي به دليل خواستگاه تمدن بشري از اهميت بسزايي 

برخوردار است. 
وي اضافــه كــرد: بحــث گفتمان ســازي نيــز از ديگــر 
برنامه هايي اســت كــه بخشــي از فعاليــت آســتان قدس و 
نيز اداره ارشــاد محسوب مي شــود كه نيازمند ســوژه آگاهي 
براي شــهروندان اســت كه از صنايع دســتي هنرمندان ايران 
كــه داراي خير و بركت اســت، آگاهي پيدا كننــد كه همه اين 
 رويكردها در برگــزاري هرچه بهتــر بازارهــاي زيارتي مطرح 

مي شود. 
وي در پايــان اظهــار كرد: اگر مشــهد به عنــوان الگوي خوبي 
براي بازپس گيــري اين بازار مطرح شــود، اين الگــو مي تواند 
قابــل تعميم به ديگر اســتان ها باشــد تــا بتوانيم بازگشــت 
 موفقي بــه دوران شــكوفايي اقتصادي خود در صنايع دســتي

 داشته باشيم.

معاون صنايع دستي سازمان ميراث فرهنگي: 

بيشترصنايعدستيموجوددربازارقاچاقهستند
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کشاورزي

همزمان با آغاز اسفندماه، همه نگاه ها 
به بازار محصولات كشاورزي دوخته 
شده اســت. در آســتانه نوروز ۹۴، 
گوشت قرمز با افزايش قيمت روبه رو 
شــده و قيمت مرغ نيز هنوز به ثبات 

لازم نرسيده است.
 بازار ميوه جز پرتقال و موز كه نوسان دارند در آرامش نسبي 
به سر مي برد. در اين ميان بازار خشكبار و آجيل شب عيد به 
صورت خزنده درحال داغ شــدن اســت، گرچه در اين ميان 
فروشندگان هم از كاهش خريد مردم به دليل بالا رفتن قيمت 
نگراني هايي دارند. محصولات كشاورزي پيوند نزديكي با ايام 
نوروز دارند و از جمله مهم تريــن كالاهاي مورد نياز مردم در 
اين ايام هســتند. در اين ميان، هرچه به روزهاي پاياني سال 
نزديك مي شــويم، تقاضاها به ســمت محصولات كشاورزي 
افزايش مي يابد و اين تقاضاها در چند روز آخر ســال به اوج 
خود مي رسند. برهمين اساس، اگرچه هنوز شور و شوق ايام 
نوروز به بازار اين محصــولات ورود نكرده ولي همه نگاه ها به 
 عملكرد اين بازار در ماه پاياني ســال، يعني اسفندماه دوخته 

شده است. 

موز گران شده است
نخستين بازار مورد بررسي، ميوه و تره بار است. اين بازار فعلا 
روزهاي نســبتا آرامي را پشت ســر مي گذارد و ميوه اي كه 
قيمت آن با افزايش زياد مواجه شده، موز است. علاوه بر اين، 
در بازار شهرستاني ميدان امام حسين)ع( قيمت هركيلوگرم 
موز ۶۰۰۰ تومان، خيار ۲۰۰۰ تومان، نارنگي ۳۵۰۰ تومان، 
ليموشيرين ۴۰۰۰ تومان، توت فرنگي ۱۰۰۰۰تومان، سيب 
زرد و سيب قرمز ۳۰۰۰ تومان، پرتقال تامسون ۳۵۰۰ تومان، 
 پرتقال توسرخ ۵۰۰۰ تومان، انار ۵۰۰۰ تومان و كيوي ۳۰۰۰ 
تومــان اســت. يكــي از كالاهــاي كشــاورزي كــه ايــن 
 روزهــا قيمتــش تغييــر زيــادي داشــته و از بيــش از 
۵ هزار به حدود ۸ هزار تومان و در برخي مناطق نيز به بيش از 

اين ميزان رسيده، مرغ است. 
قيمت مرغ تازه )گرم( در نقاط مختلف شهر متفاوت و بين ۷ هزار و 
۵۹۰ تومان، ۷ هزار و ۷۰۰ تومان و ۷ هزار و ۹۰۰ تومان متغير است، 
ضمن اينكه در برخي مراكز عرضه، قيمت مرغ دولتي ۵۹۹۰ تومان 

درج  شده است. 

بازار ماهي در آرامش نسبي
 بــازار ماهي نيــز بــدون تغييــر قيمت چندانــي بــه كار خود 
ادامه مي دهــد و قيمــت هركيلوگرم ماهــي تيلاپيــا ۲۴ هزار 
 تومــان، قــزل آلا ۱۳ هــزار و ۵۰۰ تومــان، شــوريده دريايــي 
۲۰ هــزار تومــان، شــيرنيزه اي ۱۶ هــزار تومــان، حلــواي 
 ســياه ۱۹ هــزار تومــان، آزاد شــمال ۷۵۰۰ تومــان، كيلــكا 

۶۰۰۰ تومان و ميگو۳۰ هزار تومان است. 

افزايش قيمت گوشت قرمز
به گفته فروشندگان، قيمت گوشــت قرمز طي هفته هاي اخير با 
افزايش همراه بوده است. در همين زمينه يكي از فروشندگان گفت: 
قيمت مرغ از بيش از ۵ هزار تومان به بيش از ۸ هزار تومان رسيده، 
قيمت گوشت هم به قيمت مرغ وابسته است. اين فروشنده با اشاره 
 به اينكه قيمت گوشت گوسفندي شقه از ۲۷ هزار تومان به ۲۹ هزار و 
 ۵۰۰ تومــان و سردســت گوســفندي از ۲۶ هــزار بــه 
۲۷ هزار و ۵۰۰ تومان رسيده، درباره علت افزايش قيمت گوشت قرمز 

در بازار اضافه كرد: علت اين امر صادرات دام به عراق است. 
به گــزارش مهــر، درحــال حاضر قيمــت هركيلوگرم گوشــت 
 گوســاله مخلوط ۳۲ هــزار تومان، شــقه گوســفندي ۲۹ هزار و 
۵۰۰ تومان، سردست گوسفندي ۲۷ هزار و ۵۰۰ تومان، آبگوشتي 
۲۵ هزار تومان، چرخ كرده ۲۵ هزار تومان، جگر گوسفندي ۴۲ هزار 
تومان، گوسفندي سر و گردن ۲۷ هزار تومان، گوسفندي ران و راسته 

۳۳ هزارتومان است. 

گراني فندق و بادام بر اثر كمبود عرضه
آخرين بازار مورد بررســي، بازار آجيل فروشــان مولوي است 
كه اين روزها چندان شلوغ نيست اما مغازه ها پر است از انواع 

خشكبار و آجيل كه منتظر آمدن مردم نشسته اند.
به گفته فروشندگان، خشــكباري كه طي هفته هاي اخير با 
افزايش قيمت مواجه بوده اند، محصولاتي مانند فندق، بادام و 
طبق اعلام برخي بادام زميني است. يكي از فروشندگان در اين 
مورد اظهار داشت: قيمت هركيلوگرم بادام نسبت به يك ماه 
قبل ۵ تا ۶ هزار تومان گران شــده، بادام زميني هم از يك ماه 
 پيش افزايش قيمت داشــته، مغز فندق تقريبا در هركيلوگرم

۱۰ هــزار تومــان گــران شــده و فندق بــا پوســت نيز در 
 هركيلوگــرم بيــن ۴ تــا ۵ هــزار تومــان افزايــش قيمت 
داشته است. فروشنده ديگري هم گفت: عرضه فندق كم است، 

وقتي نوع خارجي آن كم باشد، مصرف فندق ايراني بيشتر مي شود؛ 
در نتيجه ميزان آن هم كم شــده و قيمت ها بالا مــي رود. وي با 
بيان اينكه بادام نيز گران شده است، اضافه كرد: نوعي فندق كه 
 قيمت آن ۱۸ هزار تومان بــوده، درحال حاضر ۴۵ هزار تومان به 

فروش مي رسد.
براســاس اين گزارش قيمت انواع خشكبار بســته به كيفيت و 

ســايز آنها با يكديگر متفاوت اســت ضمن اينكــه در هر يك 
از ايــن مغازه ها قيمت برخي  خشــكبار و انواع آجيــل با مغازه 
ديگر متفاوت و قيمت هاي درج شــده در اين گــزارش مربوط 
به انواع بــا كيفيت محصــولات و به شــرح زير اســت: آجيل 
مشكل گشــا ۱۸ هزار تومان، آجيل شــيرين ۲۷ هــزار تومان، 
 آجيل مخلوط ۴۵هــزار تومان، بادام پوســت كاغــذي بوداده 

۳۵ هــزار تومــان، تخمــه ژاپنــي ۳۲ هــزار تومــان، تخمه 
ژاپني درشــت و يك دســت ۳۴ هــزار تومان، فنــدق ايراني 
۴۴ هــزار تومــان، بــادام هنــدي ۳۸ هــزار تومــان، بــادام 
 هندي بــا كيفيت و درشــت ۴۴ هــزار تومــان و انجيــر ريز 

۱۸ هزار تومان. 

 فروشندگان از کاهش قدرت خرید مردم ابراز نگرانی  می کنند

نوسانات قیمت ها در بازار شب عید

رئيس ســازمان چاي با اشاره به اينكه 
حتي يك گرم سم به چاي ايراني زده 
نمي شود، گفت: بسياري از چاي هايي 
كه مردم به عنوان محصول خارجي و 
اسانس دار استفاده مي كنند، كالاهاي 
غيراستاندارد هســتند. محمدولي روزبهان با بيان اينكه ذائقه 
مردم در مصرف چاي تغيير و به سمت چاي خارجي سوق پيدا 
كرده است، اظهار داشت: يكي از علل اين مساله وجود اسانس ها 
و تركيبات شيميايي در چاي هاي خارجي بوده كه باعث شده 

است مصرف چاي داخلي كاهش پيدا كند. 

به چاي ايراني حتي يك گرم سم زده نمي شود
وي با اشاره به اينكه چاي ايراني تنها چاي در جهان است كه 
حتي يك گرم ســم به آن زده نمي شــود، گفت: مردم جهان 
براي ســلامتي خود ارزش قائل اند و بحث باقي مانده سموم 
در گياهان و مواد غذايي كه اســتفاده مي شــود بسيار حائز 
اهميت اســت. رئيس ســازمان چاي كشــور با بيان اينكه ما 
مبحث تبليغات را بر عهــده گرفته ايم، افزود: ســعي كرديم 
با توجه به اعتباري كه برايمان در نظــر مي گيرند و به زودي 
اين اعتبــار در اختيار ما قرار مي گيــرد، بتوانيم در اين زمينه 
 ورود كنيــم. روزبهان اضافه كــرد: بنده به عنــوان فردي كه 
چهــار ســال و نيــم مديــركل مركــز تحقيقــات چــاي 
بودم، اعــلام مي كنم، مــا در توليد چاي از ســم اســتفاده 
 نمي كنيــم و ايــن تنهــا چــاي جهان اســت كــه چنين 

شرايطي دارد. 

چاي طبيعي نيازي به اسانس ندارد
وي با بيان اينكه در زمينــه تبليغات چاي براي صدا و ســيما 
نامه اي نوشــته ايم، اضافه كــرد: در اين نامه از مســئولان اين 
سازمان درخواست كرديم تبليغات چاي خارجي را تا حدودي 
محدود و متوقف كنند، چون اين تبليغات ســبب تغيير ذائقه 
مصرف كنندگان شده اســت. روزبهان افزود: اشتباهي كه باعث 
مي شــود بســياري از مصرف كنندگان از مصرف چاي ايراني 
منصرف  شــوند، آن اســت كه انتظار غيرواقعي از چاي دارند. 
بســياري از چاي هايي كه مردم به عنوان محصــول خارجي و 
اسانس دار اســتفاده مي كنند كالاهاي غير استاندارد هستند. 
وي اضافه كرد: متاســفانه از اسانس هاي غيراســتاندارد كه به 
صورت قاچاق وارد كشــور مي شــود، براي اســانس دار كردن 
چاي اســتفاده مي كنند در حالي كه چاي طبيعي نياز به هيچ 
 اسانســي ندارد و چاي هاي باكيفيت ما به خوبي اين مســاله را 

نشان مي دهند. 

صدا و ســيما قبل از پخش تبليغ از سازمان چاي 
استعلام كند

روزبهان افزود: متاسفانه تبليغاتي كه براي چاي انجام می دهند، 
بعضا خوب پايش نمي شود و ما مي بينيم كه تبليغاتي صورت 
مي گيرد و بعد معلوم مي شود آن شركت مجوز لازم را نداشته 

است. رئيس سازمان چاي ادامه داد: به همين دليل از مسئولان 
سازمان صدا و ســيما درخواســت كرده ايم، هرگونه تبليغي 
كه در ارتباط با چاي مي خواهد انجام شــود ابتدا از ســازمان 
چاي كشور اســتعلام كنند كه آن چاي چيست و آيا كيفيت 
و خواص لازم را دارد يا خير. روزبهان در پاســخ به اين پرسش 
كه آيا همه چاي هايي كه در تلويزيون تبليغ مي شوند، خارجي 
هســتند؟ گفت: بنده اخيرا بيشــتر تبليغات اين نوع چاي ها 
 را مي بينم امــا چاي هاي ايرانــي نيز بعضا در صدا و ســيما 

تبليغ مي شوند. 

چاي يك موجود زنده است
رئيس سازمان چاي ادامه داد: توصيه عمومي ما به مردم اين است كه 

به برند حساس باشند و هر برندي را انتخاب نكنند، سعي كنند بيشتر 
از چاي هاي خوب ايراني كه تعدادشان نيز كم نيست، استفاده كنند. 
روزبهان با بيان اينكه مردم بايد از چاي انتظار واقعي داشته باشند، 
اضافه كرد: چاي يك موجود زنده است و اين موجود زنده اگر در آن 
از اسانس ها و رنگ هاي مجاز و استاندارد استفاده شود، مي تواند آثار 
مخربي بر جاي بگذارد، ضمن اينكه پررنگ شدن و معطر بودن چاي 
در حد غيرمتعارف مساله اي طبيعي نيســت. رئيس سازمان چاي 
كشور اضافه كرد: متاسفانه به وفور اسانس هاي غيرمجاز وجود دارد 
كه رنگ و عطر چاي را افزايش مي دهند و مصرف كننده تصور مي كند 
از محصول باكيفيتي استفاده مي كند. اين در حالي است كه هرگز به 
 چاي باكيفيت رنگ و عطر اضافه نمي كنند، چراكه اين كالا خود داراي 

عطر و رنگ مطلوب است. 

رنگ طبيعي چاي در 10 ثانيه آزاد نمي شود
 روزبهــان بــا بيــان اينكــه رنــگ چــاي ايرانــي بعــد از 
دم كردن سياه نمي شــود، گفت: در حالت عادي، وقتي چاي 
ايراني را دم مي كنيــد، رنگ آن، علاوه بر كدر و مات شــدن، 
شفافيت خود را از دست مي دهد اما سياه نمي شود ولي چايي 
كه در آن از اسانس ها و رنگ هاي غيرمجاز استفاده شود، سياه 
مي شــود، ضمن اينكه رنگ محصول با كيفيــت در خودش 
است و ته نشين نمي شود و مزه آن نيز تا حدودي تلخ است. به 
گزارش مهر، وي افزود: تلخي چاي ايراني چندان زياد نيست 
 و مصرف كنندگان بايد چاي ايراني را قدري بيشــتر بگذارند 

تا دم بكشد. 
روزبهــان با اشــاره به اينكــه وقتي چــاي كيســه اي را در 

ليوان آب جــوش قرار مي دهيــد ظرف ۱۰ ثانيــه آب رنگ 
مي گيــرد و پررنگ مي شــود، گفــت: كدام رنگ اســت كه 
 بتوانــد در ۱۰ ثانيه آزاد شــود؟ چاي خوب، بســته به نوعي 
كه اســتفاده مي شــود بايد بين ۱۰ تــا ۱۵ دقيقــه بماند تا 
رنگش آزاد شــود و وقتي رنگش آزاد شــد طبعا عطر آن نيز 
آزاد مي شــود. وي با بيان اينكه نمي خواهــم بگويم در همه 
چاي هاي خارجي باقي مانده ســموم وجود دارد، تصريح كرد: 
در مناطق چايكاري كشور ســرماي زير ۵ درجه سانتي گراد 
وجود دارد و هيچ يك از آفت هاي شــناخته شده فعلي چاي 
نمي توانند اين ســرما را تحمل كنند، ما فقط يك شپشــك 
 آردآلود ســاحلي داريم كــه آن را نيز با نوعــي كفش دوزك 

كنترل مي كنيم. 

رئيس سابق سازمان چاي درباره معطر و پررنگ بودن غيرمتعارف چاي هشدار داد

تغییر ذائقه مردم با تبلیغ چاي خارجي 
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اصناف

درحالي كــه واردات ميــوه به جز موز 
از مدت ها پيش ممنوع اســت و بر اين 
ممنوعيت بارها تاكيد و تصريح شده است 
اما ميوه هاي خارجي به نحو گسترده اي 
در ميوه فروشــي ها به چشم مي خورد و 
هيچ كس نمي داند اين قاچاق چگونه و از ســوي چه كساني انجام 

مي شود. 
توجه به اين نكته ضروري است كه ميوه كالايي نيست كه از سوي 
مسافر يا كولبرهاي مرزي وارد كشور شود چون ارزش و فسادپذيري 
سريع اين كالا ايجاب مي كند كه در حجم بالا و از سوي كاميون يا 
كانتينرهاي يخچال دار وارد كشور شود. بنابراين واردات ميوه چندان 
قابل مخفي كردن نيست و ادامه عرضه آن در ميوه فروشي ها نشان 
مي دهد قاچاق ميوه به طور دائم بوده و به يك رويه تبديل شده است. 
حال پرسش اينجاست كه با اين ويژگي ها يك چنين قاچاق گسترده 
و عياني چگونه و از سوي چه كساني انجام مي شود؟ آنان كيستند 
كه قابل ردگيري و شناسايي نيستند؟ ظاهرا هيچ كس پاسخ اين 

پرسش را نمي داند. 
رئيس اتحاديه ميوه و سبزي فروشــان در همين زمينه مي گويد: 
نارنگي پاكستان، انگور شيلي، پرتقال تركيه، پرتقال مصري، تمر 
هندي، گلابي چيني و ليموترش تركيه ازجمله ميوه هايي هستند 

كه به صورت قاچاق وارد كشور مي شوند. 

نظارت چنداني بر قاچاق ميوه نمي شود 
حسين مهاجران اظهار كرد: نظارت چنداني بر قاچاق ميوه نمي شود و 
يكي از مراكز عمده اي كه قاچاق در آنجا صورت مي گيرد بازارچه هاي 
مرزي هستند كه ميوه هاي قاچاق را با تريلي جابه جا مي كنند و در 
گاراژها خريدار و فروشــنده قاچاق همديگر را پيدا مي كنند و اين 
كار صورت مي گيرد. وي بر ضرورت توجه بيشــتر به اين موضوع 

تاكيد كرد. 
مهاجران در بخش ديگري از سخنان خود در گفت وگو با ايسنا، درباره 
تامين پرتقال براي شب عيد گفت: وزارت جهاد كشاورزي در اين 
زمينه ذخيره سازي خوبي انجام داده و معتقد است كه توليد مي تواند 
جوابگوي نيازها باشد. اميدواريم در اين زمينه كمبودي به وجود نيايد 

و هرگونه كمكي نياز باشد، انجام مي دهيم. 

از خريد پرتقال بكاهيد
رئيس اتحاديه ميوه و سبزي فروشان به مردم توصيه كرد كه با خريد 

كمتر پرتقال و جايگزين  كردن ســيب، در اين رابطه به مسئولان 
كمك كنند تا كمبود يا گراني پرتقال در ايام عيد نداشته باشيم. 

وي بيان كرد: در اين زمينه مي توان به هندوانه شب يلدا اشاره كرد، 
چراكه هندوانه چند هفته قبل از شب يلدا به كيلويي 1800 تومان 
رسيد ولي در ايام شــب يلدا و روزهاي پس از آن به كيلويي 800 
تومان كاهش يافت كه تنها علت اين موضوع امتناع مردم از خريد 
هندوانه بود؛ بنابراين اگر مردم در رابطه با پرتقال چنين كاري كنند 

بسياري از مشكلات حل مي شود. 
رئيس اتحاديه ميوه و سبزي فروشــان در بخشي از سخنان خود 

گفت: سيب تا حدود 10 روز قبل حتي براي كساني كه اين ميوه 
را انبار مي كردند، سودي نداشت ولي حدود 10 روزي است كه بازار 
اين ميوه رشد كرده و خريد آن زياد شده كه دليل اين امر جايگزيني 
سيب به جاي پرتقال است.  مهاجران گفت: كيوي به دليل كم  شدن 
صادراتش، به ميزان زيادي وجود دارد و خريد آن نيز مناسب است. 

تمام ميوه هاي لوكس به جز موز در بازار قاچاق است
اين در حاليست كه رئيس كميسيون كشاورزي اتاق بازرگاني تهران 
با استناد به پاسخ وزارت جهاد كشاورزي نيز مي گويد: اين وزارتخانه 

اعلام كرده هيچ گونه مجوزي براي واردات ميوه نداده و به غير از موز، 
تمام ميوه هاي لوكس به صورت قاچاق وارد كشور شده است. 

شاهرخ ظهيري در پاسخ به اينكه اتاق بازرگاني چه پيگيري هايي 
براي واردات ميوه هاي لوكس به ميوه فروشي ها كرده درحالي كه 
بسياري از ميوه هاي توليد داخل روي دست كشاورزان مانده است، 
اين گونه پاســخ داد كه بارها درباره ورود بي رويه ميوه هاي لوكس 
تذكر داده ايم.   وي افزود: طي آخرين بار كه از وزير جهاد كشاورزي 
سوال كرديم كه اين ميوه ها چگونه مجوز واردات گرفته اند، اينطور 
پاسخ گرفتيم كه وزارت جهاد كشاورزي هيچ گونه مجوزي براي 

واردات ميوه نداده و تمام اين گونه ميوه ها از طريق قاچاق وارد كشور 
شده اســت.  وي تصريح كرد: ما هم در اين زمينه مشكل داريم و 
نمي دانيم چگونه بايد با مساله برخورد كرد كه به راحتي قاچاق وارد 
كشور مي شود و آب از آب تكان نمي خورد. ظهيري با تاكيد بر اينكه 
طبق اعلام رسمي به جز موز كه در كشور كشت نمي شود، هيچ گونه 
ميوه ديگري از مبادي قانوني حق واردات ندارد، افزود: در عين حال 
واردات رسمي موز هم در مقابل صادرات برخي از اقلام ميوه مانند 
سيب انجام مي شود تا تعادل بين توليد محصولات كشاورزي و عرضه 

و تقاضا برقرار شود. 

 اسامي ميوه هاي قاچاق اعلام شد

قاچاق میـوه  های لوکس

بحث خدمات پس از فــروش لوازم 
خانگي همــواره از مســائل چالش 
برانگيــز و ايجاد كننــده دغدغــه 
براي مــردم بوده اســت. حتي كار 
به جايي رســيده كه برخــي مراكز 
غيرمجــاز اقدام به چــاپ كارت هاي تقلبــي خدمات پس 
از فروش انــواع برند هاي لــوازم خانگي كرده انــد، كه اين 
 كار غيرقانونــي آنان عرضــه كالاي بي كيفيت را آســان تر
 مي كند.  اتحاديه صنــف توليدكنندگان و فروشــندگان 
لوازم خانگــي بــراي جلوگيــري از ورود كالاي قاچاق و 
بي كيفيت به بازار، بازرسي غيرمحســوس از چاپخانه هاي 
 شــهر را به عنوان يكي از نخســتين اقدامات خود اجرايي

 كرد. 
به اين ترتيب كه عــده اي از اعضــاي هيات مديره اتحاديه 
با يك دوربيــن كه در محل مناســبي تعبيه شــده بود به 
چاپخانه هــا مراجعــه و از آنــان درخواســت چــاپ 
كارت هاي تقلبــي خدمات پــس از فــروش را كردند كه 
 درخواســت آنها بــا موافقت تعــدادي از چاپخانــه داران

 روبه رو شد. 
ســوال اينجاســت كــه مســئول برخــورد با ايــن نوع 
تخلف ها چه ارگاني اســت و چــرا بايد فضا بــراي اينگونه 
سوءاســتفاده ها فراهم باشد؟ پاســخ به اين سوال به عهده 
مراجــع نظارتــي و كنترل كنندگان حكومتي بازار اســت 
چرا كــه دايره نظــارت اتحاديه هــا به مراكــز مجازي كه 
 مجوز فعاليت خود را از اتحاديــه دريافت كرده اند، محدود 

مي شود. 
دولت اگر قصد دارد جلوي توليد و عرضه كالاي بي كيفيت 
و قاچاق را بگيــرد بايد زمينــه اي فراهم آورد تا كســاني 
كه مي خواهنــد كارت خدمات پس از فــروش چاپ كنند 
از اتحاديــه توليد كنندگان و فروشــندگان لــوازم خانگي 
مجوز دريافــت كنند. اين اقدام كمــك مي كند بحث ورود 
كالاي قاچاق و بي كيفيت تا حد قابل ملاحظه اي ســامان 
يابد، چرا كــه اتحاديه تمــام وارد كنندگان را شناســايي 
كرده اســت و مي توانــد از ورود هــر كالاي غيرمجازي به 
راحتي جلوگيــري كند. بســياري از خريــداران به دليل 
عدم آگاهــي و عــدم تشــخيص كالاي قاچــاق و كالاي 
 اصل، ناآگاهانــه از كالاهاي قاچاق و بي كيفيت اســتفاده 

مي كنند. 
طي دو سال اخير شكايت از گرانفروشي لوازم خانگي بسيار 
كاهش يافته است و بيشتر شكايت ها مربوط به نحوه خدمات 
پس از فروش است، زيرا در بازار آن قدر جنس زياد است كه 
فروشنده مجبور اســت براي رقابت حتي كمتر از نرخ سود 

مصوب را بگيرد. 
در همين زمينه محمــد طحانپور، رئيــس اتحاديه لوازم 
خانگــي بــه »كســب وكار« مي گويــد: در حــال حاضر 
لوازم خانگي چيني كــه حتي كارخانه هــاي توليدي نيز 

ندارند به صورت قاچاق وارد كشــور شــده و گارانتي هاي 
 تقلبــي چــاپ شــده در چاپخانه هــا روي آن نصــب 

مي شود. 
بــه گفتــه وي شــباهت كارت هــاي گارانتــي تقلبــي 
بــه كارت هــاي اصلــي بــه حــدي اســت كــه فقــط 
مي تــوان از طريــق ارائــه شــماره ســريال به شــركت 
 ارائه دهنــده خدمت از اصل يــا تقلبي بــودن آن مطمئن 

شد. 
طحانپور تصريح كرد: چاپ كارت هاي گارانتي تقلبي يكي از 

مشكلات در ارائه خدمات پس از فروش است.

 اين كارت ها كاملا شــبيه كارت هاي اصلي اســت، با اين 
تفاوت كــه وقتي خريدار با مشــكلي مواجه مي شــود و با 
شركت تماس مي گيرد، شماره ســريال مندرج روي كارت 
با سيســتم شــركت همخواني ندارد و همين مساله سبب 
شده تا بخشي از شكايت ها را به خود اختصاص دهد و جالب 
 اينجاســت كه حتي فروشــنده هم از اين موضوع اطلاعي

 ندارد. 
اگر دولت واقعــا اراده برخورد بــا متخلفــان را دارد، بايد 
جلوي قاچاق و چــاپ كارت هاي گارانتــي تقلبي را بگيرد 
كه لازمه آن، اين اســت كــه قبل از واردات لــوازم خانگي 

اين اتحاديــه هم جزو مراحلــي قرار گيــرد كه صلاحيت 
وارد كننده را تاييد كند كه چه كالايي از چه كشــوري قرار 
 است وارد شود تا رد پايي از قاچاق كالا براي پيگيري داشته

 باشــيم.  محمد طحانپــور در ادامه بــا تاكيد بــر اينكه 
رســيدگي به نصب و انتشار برچســب  گارانتي هاي تقلبي 
وظيفه ســتاد مبارزه بــا قاچــاق كالا و ارز اســت، افزود: 
قانونا بايد به اين صورت باشــد كه اگر به چاپخانه اي براي 
چاپ گارانتي هــاي تقلبي مراجعــه كــرد آن چاپخانه از 
 اتحاديه هاي مربوطه و دستگاه هاي دولتي ذيربط استعلام

 بگيرد. 

وي می گويد: اطلاع رساني و فرهنگ ســازي در اين زمينه 
به عهده رسانه هاســت و اتحاديه نيز آمادگــي دارد در اين 
امر رسانه ها را ياري كند. به همين منظور در مقاطع زماني 
مختلف، نمايشگاه هايي از كالاهاي قاچاق كشف شده برگزار 
مي كنيم تا مردم شــباهت هاي كالاي بي كيفيت و اصل را 
بدانند و از كالاي بي كيفيت اســتفاده نكنند. اتحاديه ها به 
درستي خواهان واگذاري بخشي از كارهاي نظارتي از سوي 
دولت به خود هســتند و معتقدند اگر اتحاديه هاي صنفي 
به طور واقعي وارد مسائل شوند، بســياري از كارها سامان 

پيدا مي كند. 

 رئيس سابق اتحادیه لوازم خانگي در گفت وگو با »کسب وکار« تشریح کرد 

 چاپ آسان کارت های گارانتی تقلبی
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تبليغات 
خلاق

روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

حماقت بشر را پايانی نيست
روزی روزگاری در روستايی در هند، مردی 
به روستايی ها اعلام كرد كه برای هر ميمونی 
كه بياورند و به او بفروشــند،20دلار به آنها 
پول خواهد داد.   روســتايی ها هم كه ديدند 
اطراف شان پر است از ميمون، به جنگل رفتند 
و شروع به گرفتنشان كردند  و مرد هم هزاران 
ميمون به قيمت 20 دلار از آنها خريد ولی با 

كم شدن تعداد ميمون ها روستايی ها دست از تلاش كشيدند.
 به همين خاطر مرد اين بار پيشنهاد داد برای هر ميمون 40 دلار خواهد پرداخت. 
 با اين شرايط روستايی ها فعاليت خود را از سر گرفتند. پس از مدتی موجودی باز 
هم كمتر و كمتر شد تا روستاييان دست از كار كشيدند و برای كشاورزی سراغ 

كشتزارهايشان رفتند.  
اين بار پيشنهاد به 45 دلار رسيد و در نتيجه تعداد ميمون ها آن قدر كم شد كه به 

سختی می شد ميمونی برای گرفتن پيدا كرد.  
 اين بار نيز مرد تاجر ادعا كرد كه برای خريد هر ميمون 100دلار خواهد داد ولی 
چون برای كاری بايد به شــهر می رفت كارهاي خريد و فروش را به  شاگردش 

محول كرد تا از طرف او ميمون ها را خريداري كند. 
 در غياب تاجر، شاگرد به روستايی ها گفت: »اين همه ميمون در قفس را ببينيد! 
من آنها را هر يک 80 دلار به شما خواهم فروخت تا شما پس از بازگشت مرد، آنها 

را به 100 دلار به او بفروشيد.« 
 روستايی ها كه احتمالا مثل من و شما وسوسه شــده بودند بدون هيچ فكر و 
انديشه اي پول هايشان را روی هم گذاشتند و تمام ميمون ها را از شاگرد تاجر 

خريدند اما...
از آن به بعد ديگر كسی مرد تاجر و شاگردش را نديد و تنها روستايی ها ماندند و 

يک دنيا ميمون!!! 
به قول آلبرت انيشــتين، دو چيز را پاياني نيست: يكي جهان هستي و ديگري 

حماقت انسان . البته در مورد اولي مطمئن نيستم!!!

داستانک

سنجش اثربخشي تبليغات از آن جمله كارهايی 
اســت كه در اين عرصه از اهميــت فوق العاده ای 
برخوردار است؛ بايد با توجه به انواع كمپين های 
تبليغاتي از نظر طول زمان و حجم تبليغات انجام 
شود. در غير اين صورت متوجه نخواهيم شد كه 
علل كاميابی يا عدم موفقيت تبليغات مان چيست! 
چند نكته كليدی دراين باره هست كه به خواندنش 

می ارزد.

برنامه ريزي رسانه
در برنامه ريــزي رســانه بايد حــول محورهايي 
نظير تعداد دفعات تبليغ، نوع رســانه مورد نظر و 
اقتصادي بودن برنامــه تصميم گيري كنيد. قرار 
دادن نام تجاري در اذهان مــردم نيازمند تكرار، 
تلاش و انتخاب درست رسانه است. هنگامي كه 
اذهان مردم به دست آورده شد، ارسال پيامي كه 
اين فضا را اشغال كند كاري به مراتب ساده تر است. 
به بيان ديگر به دست آوردن ذهنيت مخاطب به 
مراتب مشــكل تر از حفظ يا تقويت آن است. لذا 
آگهي هاي كوتاه تلويزيوني، بيلبوردها و تبليغات 
در جرايد مي توانند به خوبــي در حفظ و ارتقاي  
ذهنيت مخاطبان عمل كنند ولي اينها به تنهايي 
براي به دست آوردن ذهنيت كافي نيستند.  نحوه و 
تعداد تكرار تبليغات در هنگام شروع كمپين نقش 
مهمي در به دست آوردن سهم ذهنی مخاطبان 
دارد درحاليكــه بعــد از اين مرحلــه،  فركانس 
 تبليغات بايد به گونه اي باشد كه تنها نام تجاري 

را يادآوري كند. 

دو نکته در طراحي تبليغات
اولا هنگامي كه تبليغ جديدي معرفي مي شــود، 
مدت زماني طول خواهد كشيد تا توجه مخاطبان 
را جلب كند. هرچه اين تبليغ خاص تر باشد، اين 
زمان كوتاه تر است. برعكس، اگر تبليغ مشابه ساير 
تبليغات باشــد، اين زمان طولاني تر خواهد بود.  
ثانيا يک تبليغ ساز هوشمند همواره كمپين را با 
توجه به نحوه تبليغات پيشين طراحي مي كند تا از 
باقي مانده ذهنيت مردم حداكثر استفاده را بكند. 

ارزيابي اثربخشي تبليغات
در ارزيابي اثربخشي تبليغات دو سوال مهم وجود 
دارد؛ اول اينكه آيا طراحي تبليغ مناســب بوده 
است و آيا توانسته است رسالت خود در خصوص 
ارتقاي برند و ميــزان فروش شــركت را محقق 
ســازد؟  دوم اينكه آيا رســانه انتخاب شده براي 
نمايش تبليغ مناسب انتخاب شده است؟ بررسي 
طراحي يک تبليغ كمک زيادي بــه تعيين اين 
نكته مي كند كه آيا مردم بــه آن توجه مي كنند، 
آن را مي بيننــد يا به آن گــوش مي دهند، آيا آن 
را مي فهمند و آيا آن را به خاطر خواهند ســپرد. 
بررسي رسانه مورد اســتفاده نيز به طريق ديگر 
در اين تحليل كمک خواهد كــرد. وظيفه اصلي 
تحقيق در اثربخشي تبليغات اين است كه اطلاعات 
لازم براي ارزيابــي اســتراتژي هاي تبليغاتي را 
 فراهم آورد و راهكارهايي براي بهبود اثربخشــي

 ارائه كند.

مدل ارزيابي تبليغات
ارزيابي تبليغات عمدتا از تكامل مراحل مفهومی 

زير نشات می گيرد:
1.  اثربخشــي تبليغات بايد با توجــه به كاركرد 
تبليغات درك شــود.  بايد دانســت هنگامي كه 
تبليغات، به صورت موفق اجرا شــود، مشتريان 
را در طول يک ســري از مراحل رفتاري حركت 

خواهد داد.
2. ارزيابي تبليغات بايد به صورت مجزا و مرحله به 

مرحله انجام شود.
3. تغيير نگرش نســبت به يكي از اجزا ي تصوير 
مي تواند در راســتاي تغيير تصوير كلي ارزيابي 
شود. اين مفهوم گستره تاثير تغيير يک مولفه در 
كل تصوير برند و حركت در مراحل اوليه خريد را 

مشخص مي كند.
پژوهش تبليغاتي در راســتاي ارزيابي موفقيت 
تبليغ در به حركت درآوردن مشتريان تا مراحل 
بحرانــي خريد انجام مي شــود. در هــر صورت 
 همواره مســائلي در يک برنامه ارزيابي تبليغات

 وجود دارد.

چند نكته كليدی درباره سنجش اثربخشی 

تبليغاتي را که نسنجيد، باخته ايد

كاناپه  30 هزار يورويي
عملکرد

می خواهيد قرارداد الكترونيكی 
ببنديد؟ با چه قصدی؟

وقتی دو طرف می خواهند قراردادی با هم ببندند، 
براي به وجود آوردن آن، اولا قصد باطني داشته 
باشــند و دوم  اين قصد را به گونــه اي به طرف 
مقابل شان اعلام كنند. البته قبل از اعلام اراده به 
منظور ايجاد يک عقد، طرفين با يكديگر مذاكراتي 
انجام مي دهند تا براي آنها رضاي لازم براي انشا ی 
قرارداد به دســت آيد. معمولا شروع مذاكرات با 
ايجاب يک طرف يا بــدون آن صورت مي گيرد ، 
اما در انعقاد قراردادهاي الكترونيكي طرفين سه 
مرحله مختلف را پشت سر می گذارند تا اراده به 
قصد انشاي عقد و ايجاد آثار حقوقي را طي كنند. 
اولين مرحله، اطلاعات است. در اين مرحله طرفين 
از راه های مختلف مثل موتورهاي جســتجو يا 
تبليغات يا پست الكترونيكي در خصوص موضوع 
و پاره اي از شرايط يا همه شرايط مطلع مي شوند. 
شايد اين مرحله را بتوان به گردش فيزيكي در يک 
بازار روز تشبيه كرد. با گردش در يک فروشگاه، 
با كالاهاي مختلفي برخورد مي كنيم و احتمالا 
فروشنده توضيحات مختصر و اوليه را براي جذب 
مشتری ارائه مي دهد،  اما پس از ترغيب مخاطب و 
انجام يک كليک روي دكمه طراحي شده بر روي 
پنجره موردنظر، مرحله مذاكرات آغاز مي شود. 
البته اكثر عقود راجع به كالاهاي كم ارزش اين 
فرايند را به گونه ديگری طــي مي كنند. در اين 
عقود از روش هــاي مختلفي مثل ميكروقرارداد 
استفاده مي شود، مرحله مذاكرات در عقود راجع 
به كالاهاي كم ارزش محدود به همان شــرايط 
اعلام شده از ســوي ايجاب كننده است و با يک 
كليک روي دكمه طراحي شده، قبول بودن قيد 
و شرط به ايجاب ملحق مي شــود ؛ ولي در عقود 
مهم تر، مرحله مذاكرات ممكن است با يک ايجاب 
مجدد از ســوي مخاطب ادامه پيدا كند. البته 
گاهي قانونگذار فروشــندگان يا ارائه دهندگان 
خدمات را موظف به ارائه اطلاعاتي درخصوص 
كالا و خدمات نموده است. ماده 33 قانون تجارت 
الكترونيكي بيان مي دارد: »فروشــندگان كالا و 
ارائه دهندگان خدمات بايــد اطلاعات مؤثر در 
تصميم گيري مصرف كننــدگان جهت خريد يا 
قبول شــرايط را از زمان مناسبي قبل از عقد در 

اختيار مصرف كنندگان قرار دهند.

حقوق کسب و کار آگاهي

گروهي از محققان در تحقيقاتي ميزان تاثيرگذاري 
فقر بر ضريب هوشــي را برآورد كرده اند. آنها طي 
آزمايشات خود بر گروهي از كشاورزان نيشكركار 

در هند، در سه مرحله وقايع را بررسي كردند. 
اين سه مرحله عبارتند از: پيش از برداشت كه در 
اين مرحله كشاورزان بسيار فقيرند و مجبور به اخذ 
وام مي شوند؛ پس از برداشــت محصول و قبل از 
اينكه پول فروش محصولشان را دريافت كنند كه 
در اين مرحله هم فقير به حساب مي آيند و مرحله 

سوم پس از دريافت پول. 
البته يک گروه كنترل نيز در آمريكا زير نظر همين 
كارشناســان قرار گرفتند تا با مقايسه كشاورزان 
ثروتمند و فقير، اين تحقيق به واقعيت نزديک تر 

باشد. نتايج اين پژوهش نشان داد وقتي فردي از 
لحاظ مالي در مضيقه باشد ضريب هوشي وي به 
شدت پايين آمده و بيشتر فضاي ذهن فرد درگير 

كاستي هاي روزمره زندگي مي شود. 
محققان با پرسش هاي آسان تا سخت در مراحل 
مختلف دريافتند كه در صورت داشتن شرايط مالي 
مناسب، هيچ فرقي بين يک فقير و يک ثروتمند 
نيست و هر دو عملكردشان مطلوب است اما هرچه 
اوضاع به ســمتي مي رود كه فرد را درگير مسائل 
مالي كند به همان نســبت از عملكرد ذهني وي 
كاسته خواهد شد. ناگفته نماند كه در اين تحقيق 
عوامل ديگري مانند ســلامت بدني، نوع فعاليت، 
تغذيه و ديگر موارد مشابه، ناديده گرفته شده است.  

دكتر »آناندی مانی« از مركز مزيت رقابتی اقتصاد 
جهانی دانشــگاه وارويک در انگليس و مدير اين 
پژوهش معتقد است: بايد حمايت های بيشتری از 
افراد فقير صورت گيرد تا به آنها در كارهای زندگی 
روزمره شان كمک شود. به هرحال تصورات ما در 

مورد فقرا بايد تغيير كند. 
بنابراين بديهي است كه اگر شــرايط مالي براي 
يک كارمند يا كارگر فراهم باشد و فرد در محيط 
كار دغدغه خرجي هاي روزانه را نداشــته باشد، 
در اســتفاده از فكر و خلق ايده و نوآوري موفق تر 
خواهد بود. چراكه فضاي ذهني او بازتر اســت و 
فرصت بيشتري براي فكر كردن به چگونگي بهبود 

كار خود دارد.

تاثير فقر بر هوش

بازاريابي شبكه اي استاندارد
   حميد فرضي، کارشناس تجارت الکترونيك و بازار يابی شبکه ای

روز گذشــته برخي از انحرافات سيستم هاي شــبه هرمي را بررسي كرديم. 
همچنين دليل نياز تيم هاي شبه هرمي به محل هايي مانند آفيس را نيز بررسي 

كرديم و امروز مي خواهيم به مطلبي بسيارمهم بپردازيم. 
فجايع بعد از ابداع دفاتر: 

نخســتين دفاتر در ايالات متحده آمريكا پديدار شــدند، با دفتري شــدن 
فعاليت تيم هــا، محدوديت هايي بر آنها وارد شــد، از جمله محدود شــدن 
تعداد مشــاوره هاي تيم به نســبت تعداد اتاق هاي دفتر، هزينه ها به شدت 
افزايش پيدا كرد. برخي از هزينه ها بر دوش گرداننده دفتر بود، برخي ديگر 
از هزينه ها مربوط مي شد به هزينه هاي رفت و آمد روزانه اعضا تا دفتر. رشد 
تيم باعث حضور افرادي با علايق و فرهنگ هايي متفاوت در دفتر مي شد كه 
خود عاملي براي به وجود آمدن حواشي و درگيري ها و مشكلات ديگر بود. 
افراد خود را به وضوح با يكديگر مقايسه مي كردند و گاها دچار ياس يا غرور 
مي شــدند، معمولا براي چيدمان اين دفاتر هزينه زيادي نمي شد و هميشه 
شبيه اماكني بودند كه براي چند روز سرپا شــده است. شايعات به سرعت 
در ميان افراد حاضر در دفتر منتشــر مي شــد و افراد را دچار شک و ترديد 
مي كرد. از اين رو در برنامه دفاتر برنامه هايي قرار داده مي شد كه كل تيم هر 
روز به پاي سخنان هيجان انگيز چند راهبر بنشينند تا فكرشان مجددا با آنها 
همسو شود. در روند هاي هرمي تاكيد داشتند كه افراد حتما ساعات زيادي 
در دفتر بگذرانند تا از جو محيط خارج نشوند. سختي ها و حواشي كار بسيار 
وقت گير تر از اصل فعاليت ها شده بود و كار پاره وقت را صرفا به شعاري جذاب 
بدل كرده بود، شعاري كه با وعده دروغين و مضحک بازنشستگي لاپوشاني 
 مي شــد. حال آنكه با افزايش حجم تيم ها افراد بايد زمان و هزينه بيشتري 

صرف آن مي كردند. 
آفيس ها تبديل شده بودند به چيزي شبيه به تله سمور. هركس مي توانست 
به راحتي بــه آن وارد شــود اما تقريبــا در اكثر مواقع پيــش از عضويت و 
خريد امكان خروج نداشــت. اگر هم خارج مي شــدند چند ساعت يا چند 
روز بعد تيمي از فالوئر ها به ســراغ فــرد مي رفتند تا ضربات احساســي را 
 مجددا وارد كننــد و اين كار را آنقدر ادامه مي دادند تا به هدف خود دســت 

پيدا كنند. 
عضويت در بازاريابي شــبكه اي استاندارد رايگان اســت، اجباري در خريد 
حجم مشخصي از كالا ها وجود ندارد و افراد مي توانند آزادانه در صورت نياز، 
محصولات مورد مصــرف خود يا نمونه كالا هاي مورد نيازشــان براي انجام 
معارفه ها را تهيه كنند. به دليل اســتراتژي رشد عرضي و طولي در بازاريابي 
شبكه اي استاندارد و فعال بودن بدنه ســازمان، در بلندمدت سود حاصل از 
فعاليت هر جايگاه بسيار بالاتر از استراتژي هاي شبه هرمي است كه در آنها 

اجبار در خريد حجم مشخصي از كالا وجود دارد. 
اما با محدود شدن ليست نفرات، رويه هاي هرمي مجبور بودند به جاي رشد 
عرضي صرفا رشدي طولي از كفه مجموعه داشته باشند و استراتژي درپيش 
گيرند كه طرح درآمدي شان سودآور شود، به همين دليل رقم هاي مشخصي 
براي خريد اوليــه تعيين كــرده و از آن به عنوان اســتراتژي خريد تيم ياد 
مي كردند، همچنين نوع ديگري از خريد اجباري را براي بدنه تيم تعريف كرده 
بودند كه با تحريف مفهوم Maintain به جاي تشويق افراد به ايجاد فعاليتي 
حقيقي در جايگاه، آنها را مجبور به خريدي ماهانه براي دريافت پورســانت 
مي كردند. به وجود آمدن اســتراتژي هاي خريد باعث مي شد افراد به اميد 
كسب درآمد هاي رويايي بدون نياز منطقي به كالا رقم هايي بسيار بالا بابت 
شروع فعاليت خود پرداخت كنند و به تبع آن از افرادي كه جذب مي كردند 
نيز انتظار همين كار را داشتند. اين امر باعث متضرر شدن بيش از 98درصد 
از افراد مي شد كه گاها اين ضرر هاي مالي به فروپاشي خانواده ها مي انجاميد. 
فردا به اين ســوال پاســخ خواهيم داد: چرا و چگونه روند هاي هرمي وارد 

بازاريابي شبكه اي سالم شدند؟
hamid.farzi@ gmail.com

يادداشت- بخش هفتم

3دانشــجو با خريــد كاناپــه اي، 30 هــزار يورو 
كشــف مي كننــد. آنها بــا بازگردانــدن پول به 
 صاحــب آن معــادل ۷30 يورو پــاداش دريافت 

كردند. 
 در اوايل ماه مارس ســال گذشــته 3 دانشجو به 
نام هاي »ريس وركوون«، »كالي گاستي« و »لارا 

روسو« كاناپه اي از سمســاري به قيمت 15 يورو 
خريدند.  يكي از آنها  500 يورو در مبل پيدا كرد، 
پس از آن 3 جوان تمام كاناپه را گشتند و 30هزار 
يورو پيدا كردند. 3دوست بعد از پيدا كردن پول باز 
هم مي گردند تا نشاني از صاحب كاناپه پيدا كنند؛ 
آنها نامه اي پيدا مي كنند كه در پاكت بود و آن را 

خواندند؛ اين پول متعلق به يــک زن بيوه در يک 
خانه قديمي بوده است كه در هادسون والي زندگي 

مي كرده است.  
آنهــا زن را پيدا مي كننــد و او به آنهــا مي گويد: 
سال هاي پيش شوهرم يک پاكت پر از پول داده بود، 
آن را در يک جوراب پشمي در كاناپه پنهان كردم؛ 

پس از مرگ شوهرم بازنشسته شدم، بيمار شدم و 
تحت عمل جراحي قرار گرفتم و در خانه سالمندان 
بودم كه دخترم وسايل خانه را مي فروشد.  بانوي 
پير خوش شــانس بوده كه اين 3جــوان كاناپه را 
 خريدند؛ بيوه پير به عنوان پاداش به آنها ۷30 يورو 

داد.


